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سیگنال 
رئیس کل 
به بازار ارز

فرزین از راه اندازی بازار ارز توافقی برای صادرکنندگان خبر داد
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وی سکه تعطیلی شنبه ها دو ر
نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز در ادامه رسیدگی به 
لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته با تعطیلی شــنبه ها به جای 
پنج شــنبه ها موافقت کردند. اما نتیجه این تصمیم چه خواهد 
بود؟در صورت تأیید شــورای نگهبان و بر اســاس مصوبه اخیر 
مجلس شورای اسلامی قرار است »شنبه ها« دومین روز تعطیل 
در کشــور به جای »پنج شــنبه ها باشد« باشد، تغییر بزرگی که 
گفته شــده با هدف تســهیل مراودات تجاری انجام می شود اما 
برخی معتقدند این موضوع در سبک زندگی مردم تحولاتی را 
ایجاد خواهد کرد. کمیســیون اجتماعی مجلس دهم شــورای 
اســلامی در آبان ۱۳۹۸ اجرای طرح تعطیلی پنج شــنبه ها و 
کاهش ســاعت کاری در سراســر کشور را تصویب کرده بود، اما 

بررســی آن به عمر مجلس دهم نرســید. با این حال در مجلس 
یازدهم این طرح با اصلاحیه ای مبنی بر تعطیلی شــنبه ها به 
جای پنجشنبه ها در کمیسیون اجتماعی کلید خورد و پس از 
بررس های زیاد به تصویب رســید.بر اســاس این مصوبه برای 
تمامی دستگاه های اجرائی اعم از ستادی و استانی از یکشنبه 
تا پنجشنبه روز کاری محسوب می شود.هدف دولت از تعطیلی 
سراسری روزهای پنجشنبه در کشور، ایجاد اوقات فراغت برای 
خانواده و فراهم شدن شرایط برای سفرهای کوتاه مدت به منظور 
رونق گردشــگری و ایجاد نشــاط در خانواده ها بوده است، که به 
نظر نمی رســد این جابجایی نمره منفی برای دســتیابی به این 

هدف محسوب شود.

نمایندگان مجلس با تعطیلی شنبه ها به جای پنج شنبه ها موافقت کردند

مرتضی افقه
استاد دانشگاه

دورخیزی بزرگ برای درو کردن
 سرمایه های خارجی:

شبیه سازی » شنگن« 

واکاوی قرارداد ۱۰ ساله با سازمان بنادر و 
دریانوردی ایران؛

چرا چابهار برای 
هندی ها مهم است؟

چرا مالیات مشاغل و اصناف 
ناچیز است؟

آنچه پکن را جذب می کند

سناریوی پر رمز و راز چین 
برای اروپا

 هزینه مسکن تمام حقوق 
کارگران را می بلعد!

در گفتگو با  سهراب دل انگیزان مطرح شد

 دولتی شدن اقتصاد مانع ارتباط 
بخش های اقتصادی است

سبقت قیمت اجاره از حق مسکن کارگری

هزینهمسکنتمامحقوقکارگرانرامیبلعد!

محمد شیریجیان، معاون اقتصادی بانک 
مرکزی، در همایش شهرت و اعتبار بانک 
مرکزی با اشاره به رشد بالای چهار درصد 
در سال 1402 تاکید کرد اقتصاد ایران در 
سه چهار سال اخیر، رشدهای بالای سه 

درصد را تجربه کرده که این موضوع 
می تواند دلالتی بر خروج اقتصاد کشور از 

رکود باشد. همچنین ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری، نیز ابتدای امسال اعلام 
کرد رشد اقتصادی سال 1402 حداقل 6 

درصد است.
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بر اســاس گزارشــی که برخی از رسانه های عرب 
زبان از جمله العربیه منتشــر کرده اند، قرار است 
شــش کشور خلیج فارس )عضو شورای همکاری 
خلیج فارس( با یکدیگر متحد شده و طرح ویزای 
یکپارچه را اجرایی کنند.این طرح، شــباهت های 
انکار ناپذیری با ویزای شــنگن دارد که مسافرت 
شهروندان کشورهای عضو اتحادیه اروپا را تسهیل 
می کند. تلاش هر چه بیشــتر کشــورهای عرب 
حاشیه خلیج فارس برای شبیه شدن به اتحادیه 

اروپا، موضوعی است...
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 نابرابری اقتصادی و 
نابرابری منطقه ای

4

رئیس کل بانک مرکزی از راه اندازی تالار ارز اشــخاص )بازار ارز توافقی( با 
هدف رفع مشکلات صادرکنندگان بخش خصوصی در آینده ای نزدیک خبر 
داد و گفت: حجم صادرات خرد بخش خصوصی به حدود هشت تا ۹ میلیارد 
دلار در سال می رسد که عمده مشکلات ارزی در زمینه رفع تعهد نیز به این 

گروه مربوط می شود.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در دیدار پنج ســاعته نمایندگان 
منتخب در دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی، دغدغه های جدی 
نمایندگان برای تسریع در حل مشکلات و معیشت اقتصادی مردم و گذر از 
چالش هــای اقتصــادی برجای مانده از دهه گذشــته در حوزه های مختلف 
اقتصادی را دغدغه دولت و بانک مرکزی دانســت و تاکید کرد: ســاماندهی و 
تعیین تکلیف بانک های ناتراز، اجرای دقیق برنامه های عملیاتی برای کاهش 
نرخ رشــد نقدینگی و پایه پولی به عنوان عوامل اثرگذار بر تورم و گذر موفق 
از شرایط نگران کننده گذشته، هدایت هدفمند اعتبارات بانکی و تأمین مالی 
بخــش تولید، اجرای سیاســت تثبیت در جهــت پایداری و پیش بینی پذیر 
کردن بازار ارز، توســعه تجارت با همســایگان و سرمایه گذاری های مشترک 

در دستور کار جدی این بانک قرار دارد.
وی در این نشست صمیمانه که با حضور جمعی از نمایندگان منتخب مردم 
در دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و معاونین این بانک در ساختمان 
میرداماد برگزار شد، پس از استماع نقطه نظرات منتخبان مردم، ضمن ارائه 
گزارشــی شــفاف از عملکرد و اقدامات عملیاتی مؤثر در حوزه پولی، ارزی و 
بانکی، با تاکید بر ضرورت استمرار این جلسات با هدف هم اندیشی و تبیین 
و نزدیک کردن نقطه نظرات نمایندگان با سیاست های بانک مرکزی به بیان 

نکاتی پرداخت که دغدغه اکثر نمایندگان حاضر در این نشست بود.
البته طبق تاکید دکتر فرزین، قرار شــد نشســت نمایندگان مجلس با رئیس 
کل بانک مرکزی و معاونین این بانک در پایان هر فصل به منظور هماهنگی 

و تعامل بیشتر با یکدیگر در اجرای برنامه ها و قوانین برگزار شود.
ادامه اجرای سیاست تثبیت اقتصادی با ابزارهای جدید و راه اندازی بازار  ��

ارز توافقی
فرزین در ابتدای ســخنان خود با اشــاره به اجرای سیاست تثبیت اقتصادی و 
تــلاش بــرای پیش بینی پذیر کــردن و ایجاد تعادل و پایداری در بازار ارز، از 
راه انــدازی تــالار ارز اشــخاص )بــازار ارز توافقی( با هدف رفع مشــکلات 
صادرکننــدگان بخــش خصوصی در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: حجم 
صادرات خرد بخش خصوصی به حدود هشــت تا ۹ میلیارد دلار در ســال 
می رسد که عمده مشکلات ارزی در زمینه رفع تعهد نیز به این گروه مربوط 

می شود.
 وی افزود: با بررسی این موضوع و در راستای اصلاح و کارآمدی بیشتر سیاست 
تثبیت ارزی، با همکاری وزارت صمت تصمیم گرفته شــد تالار ارز اشــخاص 

در مرکز مبادله ارز و طلای ایران در آینده نزدیک راه اندازی شود.
فرزین با تاکید بر اینکه امســال با ایجاد ســاز و کار لازم در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران، " استفاده از ارز اشخاص" توسعه خواهد یافت گفت: هم اکنون 
نــرم افزارهــای مورد نیاز این برنامه در مرکــز مبادله ارز و طلای ایران آماده 

شده است و حداکثر تا پایان خرداد ماه به بهره برداری می رسد.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: با راه اندازی سامانه تبادل ارز اشخاص 
در مرکــز مبادلــه، صادر کنندگان خرد بخش خصوصی می توانند ارز خود را 

با قیمت توافقی در این بازار رسمی و ضابطه مند عرضه کنند.
رئیس شــورای پول و اعتبار همچنین با اشــاره به عوامل اصلی تشــکیل این 
بازار در مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: بانک مرکزی نیز در این بســتر 
به عنوان ناظر و رگولاتور حضور خواهد داشــت و در صورت نیاز و به منظور 

تنظیم و ایجاد ثبات در بازار ارز توافقی نیز مداخله خواهد کرد.
برنامه ریزی برای تأمین مالی ۳ میلیارد دلاری صنعت نفت ��

رئیس کل بانک مرکزی همچنین با اشــاره به حضور جدی بانک مرکزی در 
حوزه سرمایه گذاری های ارزی در داخل تاکید کرد: برنامه ریزی شده است 
تا در ســال جاری ۳ میلیارد دلار تأمین مالی از طریق انتشــار اوراق مرابحه 
ارزی انجام شــود. این رقم در ســال گذشــته و برای اولین بار با انتشــار اوراق 

۱۰۰ میلیون دلاری در مرکز مبادله ارز و طلا به فروش رسید.
دکتر فرزین با اشاره تأمین مالی ۶۰۰ میلیون دلاری برای توسعه زیرساخت های 
نفتی توســط بانک مرکزی در ســال گذشته اظهار کرد: طبق توافق با وزارت 
نفت این مبلغ در سال جاری به سه میلیارد دلار افزایش خواهد یافت تا تولید 

نفت در کشور در مسیر رشد قرار گیرد.
گشایش های ارزی، وضعیت مطلوب ذخایر و تأمین ارز تولید در تالار دوم  ��

مرکز مبادله
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به وضعیت خوب منابع ارزی کشور 
تاکید کرد: با گشــایش های انجام شــده در حوزه ارزی و دسترســی به منابع 
آزاد شده مسدودی در سایر کشورها، به لحاظ منابع ارزی در وضعیت مطلوبی 
قرار داریم که این مســئله، باعث کنترل نوســانات بازار ارز با وجود تنش های 

نظامی، سیاسی و امنیتی در منطقه طی ماه های گذشته شده است.
فرزین با اشــاره به شــرایط تأمین ارز کالاهای اساسی، سرمایه ای و واسطه ای 
در ســال گذشــته و افزایش رشــد تأمین در این حوزه ها گفت: در حال حاضر 
مشکلی در تأمین نیازهای ارز در بخش های مختلف صنعتی، تجاری، خدماتی 
و ... نداریم. مســئله ما در حال حاضر، بهبود نظامات تخصیص ارز اســت؛ به 
گونه ای که مردم، اثر تخصیص ارز حمایتی را در معیشت خود احساس کنند.

 )PPI( رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به اینکه شاخص تورم تولید کننده
رابطه همبستگی ۹۰ درصدی با نرخ ارز حواله مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
دارد گفت: این موضوع موجب شــده اســت تا شــاهد روند کاهشــی تورم 
تولیدکننده در ســال گذشــته باشــیم؛ زیرا عمده واردات کشــور، کالاهای 
واســطه ای و ســرمایه ای اســت که در بخش تولید به کار گرفته می شود و این 

کاهش تورم تولیدکننده از آثار سیاست تثبیت به شمار می رود.
فرزین در ادامه تصریح کرد: تورم دوازده ماهه شــاخص بهای تولیدکننده که 
اســفند ۱۴۰۰ در رقم ۶۰.۹ درصد بود در اســفند ۱۴۰۱ به ۳۶.۹ درصد و در 
اسفند ۱۴۰۲ نیز به رقم ۳۲.۶ درصد کاهش یافت. تورم نقطه به نقطه شاخص 
بهای تولیدکننده نیز در سال ۱۴۰۲ روند نزولی به خود گرفت به طوریکه با 
کاهــش ۱۷.۹ واحــد درصدی، از ۴۲.۴ درصد در اســفندماه ۱۴۰۱ به ۲۴.۵ 
درصد در اسفندماه سال ۱۴۰۲ رسید.وی با شاره به نامگذاری سال جاری با 
عنوان جهش تولید، سیاست اعتباری بانک مرکزی را نیز تأمین مالی غیرتورمی 
بنگاه های اقتصادی برشــمرد و گفت: با اســتفاده از روش های تعهدی و اقلام 
زیر خط ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، برات الکترونیک، اعتبار 
اســنادی داخلــی و ... تلاش می کنیــم فرآیند تأمین مالی بخش تولید بدون 

لطمه به برنامه کنترل نقدینگی و تورم، اجرایی شود.
ریال برون مرزی؛ تسهیل گر صادرات با کشورهای همسایه ��

فرزین در ادامه این نشســت با اشــاره به درخواســت برخی از فعالان حوزه 
صادرات برای تسهیل در اجرایی شدن ریال برون مرزی در کشورهای همسایه 
گفت: ریال برون مرزی هم اکنون با ســه کشــور روسیه، افغانستان و عراق در 
حال پیگیری است؛ کار در مورد روسیه تقریباً به اتمام رسیده است و بزودی 
عملیاتی خواهد شــد. در خصوص افغانســتان مذاکرات در حال انجام است و 
در خصــوص عــراق نیز با توجه به عدم بالانس تجاری بین دو کشــور باید به 
راهکار دیگری برای بهره گیری از ریال برون مرزی در تبادلات با این کشور 

برسیم.
برنامه اصلاح ناترازی شبکه بانکی و همکاری دولت و مجلس در این مسیر ��

فرزین در این نشست با توجه به دغدغه نمایندگان در زمینه اصلاح ناترازی 
شــبکه بانکی گفت: اراده دولت و بانک مرکزی حل مســئله ناترازی در شبکه 
بانکی است که متاسفانه این ناترازی طی سالیان گذشته همواره وجود داشته 
و اقدامات اصلاحی آن نیز بصورت کامل اجرایی نشده بود. در این راستا، سال 

گذشته ۳ موسسه نور توسعه و کاسپین تعیین تکلیف شدند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: برنامه اصلاح نظام بانکی با دقت و برنامه ریزی 
دقیق در حال اجراســت و تا حصول نتیجه، ادامه خواهد داشــت. تمام تلاش 

خود را می کنیم تا در مســیر اصلاح شــبکه بانکی و ناترازی بانک های ناسالم، 
کمترین صدمه به اقتصاد کشور و شبکه بانکی وارد شود.

فرزین با اشاره به اجرایی شدن قانون جدید بانک مرکزی از خردادماه امسال 
تاکید کرد: با اجرایی شــدن قانون جدید اختیار بانک مرکزی برای نظارت و 
کنترل نقدینگی و اعتباری بیشتر و دستیابی به اهداف تعیین شده در حوزه 

شاخص های اقتصادی میسر خواهد شد.
پیــش از ســخنان رئیــس کل بانــک مرکزی نماینــدگان منتخب مردم در 
دوازدهمیــن دوره مجلس شــورای اســلامی به بیــان دیدگاه های خود در 

حوزه های مختلف از جمله اقدامات و فعالیت های بانک مرکزی پرداختند.
ضرورت پایش دقیق اجرای سیاســت ها و برقــراری تعادل بین منابع و  ��

مصارف در قانون گذاری
شمس الدین حسینی - نماینده مردم تنکابن در مجلس شورای اسلامی - در 
این نشست با تاکید براین نکته که برگزاری این نشست ها باید منجر به ایجاد 
درک مشــترک بین دولت و مجلس در زمینه منابع و مصارف شــود تصریح 
کرد: شکاف اطلاعاتی بین قانونگذار وسیاستگذار عملًا به بی اثر شدن اقدامات 
می انجامد و نمونه بارز این امر را می توان در برخی تصمیم ها و قوانین به عینه 
دید.وی با اشاره به تکلیف بودجه سالجاری به شبکه بانکی در زمینه پرداخت 
تســهیلات ازدواج گفت: براســاس مصوبه مجلس امسال باید به ۳.۴ میلیون 
نفر تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزند پرداخت شــود که این تعداد با 
احتســاب متقاضیان در صف ســال گذشته به ۳.۸ میلیون نفر می رسد و صفر 
شــدن این صف نیازمند بیش از ۸۰۰ همت منابع اســت؛ حال آنکه کل منابع 

قرض الحسنه در اختیار شبکه بانکی در سالجاری ۳۰۰ همت است.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی در اعمال سیاســت اعتباری موفق عمل کرده 
است اما نگرانی در خصوص پایداری این سیاست، جدی است و اگر تدبیری 
برای تأمین مالی بدون رشد نقدینگی اتخاذ نشود فشارها عملًا منجر به رها 
شــدن این سیاســت خواهد شــد و در این راستا بانک مرکزی باید در اجرای 

قانون تأمین مالی مشارکت فعال داشته باشد.
نماینده مرد تنکابن در مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره به سیاست های 
ارزی بانک مرکزی و اثرات ان در بخش های اقتصادی گفت: باید ضمن رصد 
و پایــش اجــرای هر برنامه و سیاســتی در حــوزه ارز و پول و اعتبارات تولید، 
تقویت نقاط قوت و اصلاح مداوم اشکالات را در دستور کار قرار داد تا اعتبار 

بانک مرکزی نزد فعالان اقتصادی تقویت شود.
وی با اشــاره به اجرای قانون جدید بانک مرکزی از خردادماه امســال گفت: 
برای اجرای این قانون باید ساختار و ارکان بانک مرکزی متناسب با ان تغییر 
کند و بانک مرکزی باید مجلس را درگیر اجرای این قانون کند چراکه اجرای 

کامل آن با اتکای صرف به کارشناسان بانک مرکزی امکانپذیر نیست.
آثار تک نرخی شدن ارز ��

مجتبی یوسفی - نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی - نیز در این 
نشســت با تاکید بر ضرورت حل تناقض های موجود در زمینه قانون گذاری 
و اجرا گفت: در حال حاضر گفته می شــود ارز باید تک نرخی شــود از طرف 
دیگر گفته می شــود نباید هزینه جدید به مردم تحمل شــود و یا در قانون، 
بانک ها مکلف به پرداخت تســهیلات تکلیفی هســتند اما از طرف دیگر گفته 
می شــود که باید از خلق پول جلوگیری شــود؛ موارد تناقض در برنامه ها و 
قوانین همواره مشکل آفرین است و مجلس و دولت باید برای رفع این تناقض ها 
چاره اندیشــی کند.وی با تاکید بر نگاه ویژه بر آثار تک نرخی شــدن ارز در 
شــرایط کنونی گفت: مدیریت بانک مرکزی اقدامات خوبی در زمینه کنترل 
بازار ارز داشــته اســت و با هدفمند شدن ثبت سفارش ها بستر مناسبی برای 
تخصیص بهینه منابع فراهم شــده اســت اما علت اصلی که مردم حاصل این 

اقدامات ثمربخش را احساس نمی کنند وجود برخی ناهماهنگی هاست.
وی اقدام بانک مرکزی در زمینه ایجاد بازار توافقی برای رفع تعهد ارزی صادر 
کنندگانــی را کــه یارانه ای در فرآینــد تولید دریافت نمی کنند اقدام خوب و 

تاثیرگذار در رونق تولید و توسعه صادرات دانست.
تاکید بر ساماندهی بانک های ناتراز ��

حجت الاسلام حمید رسایی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
نیز در این نشست با تاکید بر ضرورت اصلاح برخی بانک های ناتراز که اضافه 
برداشــت های آنان نیز هموارد مورد اعتراض بوده اســت و همچنین عملیاتی 
شدن برنامه های بانک مرکزی در این حوزه تاکید کرد: مجلس آمادگی دارد 
در این مسیر به بانک مرکزی کمک کند تا طبق قوانین جدید، اصلاح شبکه 
بانکی به ویژه تعیین تکلیف بانک های ناتراز با سرعت بیشتری به هدف برسد.

استفاده از ظرفیت تعامل با کشورهای همسایه ��
فدا حســین - مالکی نماینده مردم زاهدان در مجلس شــورای اسلامی - نیز 
در این نشســت با تاکید بر اســتفاده از توانمندی های داخلی و در پیشــبرد 
اهداف اقتصادی کشــور گفت: هم اکنون ۱۶ اســتان کشــور با ۱۵ کشور مرز 
مشــترک دارند که از این مزیت اســتفاده چندانی نمی شــود باید با تقویت 
دیپلماســی اقتصادی بســتر مناسبی برای تسهیل گری در ارتباط با کشورها 

فراهم شود.
تدوین لایحه حفظ قدرت پول ملی ��

عثمانی نمایده مردم بوکان درمجلس شورای اسلامی نیز با تاکید بر ضرورت 
تدویــن لایحــه حفــظ قدرت پول ملی با هدف صیانــت از ارزش ریال گفت: 
مجلس اماده اســت با همکاری کارشناســان بانک مرکزی لایحه ای در این 
زمینه تهیه کند چراکه در شــرایط کنونی بانک مرکزی تنها نقش آفرین در 
حفظ ارزش پول ملی نیست ودیگر نهادها و دستگاهها نیز در این امر دخیل 
هستند که با تدوین این لایحه وظایف و تکالیف هر بخش روشن خواهد شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خواستار بهره گیری از شیوه های تأمین 
مالی با کمترین اثار تورمی برای تحقق شعال سال شد و گفت: در حال حاضر 
وجود نرخ های متعدد در بازار ارز مشــکلاتی را برای فعالان اقتصادی ایجاد 

کرده و باید در حد امکان به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت کنیم.
طبق اعلام بانک مرکزی، در این نشست پنج ساعته دیگر نمایندگان منتخب 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی نیز به بیان دیدگاه های خود در 
زمینه انتظارات مردم از شبکه بانکی و بانک مرکزی پرداختند که اهم مطالب 

عنوان شده به این شرح است:
- تاکید بر ضرورت اتخاذ سیاســتی مناســب برای تغییر روند رفع تعهد ارزی 

صادرکنندگان کالاهایی که در فرآیند تولید یارانه ای دریافت نمی کنند
- هدایت اعتبارات از طریق بازار سرمایه برای تأمین مالی تولید

- تاکید بر ضرورت رفع ناترازی ها در اقتصاد برای به ثمر نشستن تلاش های 
بانک مرکزی

- قدردانی از بانک مرکزی برای ایجاد ثبات در بازار ارز و کاهش نرخ رشــد 
نقدینگی و پایه پولی به عنوان پیشانی اثرگذار بر تورم

- تاکید بر ضرورت توزیع متوازن تسهیلات بانکها در استانها
- تســهیل در تخصیص ارز برای واردات خودرو و اینکه اگر دولت ســالی ســه 
میلیــارد دلار بــرای واردات خودرو اختصاص دهد بســیاری از ناترازی های 

بخش انرژی حذف خواهد شد
- تاکید بر ضرورت کاهش فاصله نرخ ارز در بازار رسمی و غیر رسمی

- توجه جدی به تأمین مالی طرح نهضت ملی جهش مســکن متناســب با 
اعتبارات بانکی و همچنین استفاده از ابزارهای تأمین مالی غیر بانکی در این 

بخش
- تسریع در ایجاد سامانه های پیش بینی شده در زمینه رفع تعهد ارزی صادر 
کنندگان و برقراری تعادل میان تســهیلات پرداختی به واحدهای کوچک و 

بنگاه های بزرگ اقتصادی
- ضرورت توجه به استفاده از پول ملی در تعاملات اقتصادی

- تاکید بر توجه همزمان به کنترل نقدینگی و رونق تولید
- اعــلام امادگی نماینــدگان مجلس برای برخورد جدی با بانک های ناتراز و 
ضرورت متناســب ســازی سهم استانها از منابع سپرده گذاری شده در بانکها 
در پرداخت تســهیلات برای توســعه مناطق و جلوگیری از تجمیع تسهیلات 

در مناطق برخوردار

فرزین از  راه اندازی بازار ارز توافقی برای صادرکنندگان خبر داد

سیگنال رئیس کل به بازار ارز

گروسی: 
بیانیه مشترک 4 مارس با ایران کافی است

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران: کار ما و گروسی ارتباطی به مذاکرات رفع تحریم ها ندارد
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سناریوی پر رمز و راز چین برای اروپا
آنچه پکن را جذب می کند

شی، رئیس جمهوری چین، بعد از پنج سال که به اروپا سفری نداشت 
در ششم ماه مه ۲۰۲۴ وارد پاریس شد و بعد از دیدار رسمی از فرانسه، 
به صربســتان و مجارســتان سفر کرد این سفر در میانه مباحث مربوط 

به جهت گیری و جهت یابی آن استراتژیک اروپا حائز اهمیت بود.
مکرون رئیس جمهوری فرانسه، از خود مختاری استراتژیک اروپا سخن 
می گوید و آهنگ و نوای خاصی را در مورد شرایط امنیتی اروپا مخصوصاً 

با درنظر گرفتن وضعیت اوکراین می نوازد.
سفرشــی در این فضای گفتمانی و عملیاتی در خور توجه بوده و این 
پرسش را به میان می کشد که نسبت چین با جهت گیری های استراتژیک 
اروپا چگونه قابل تحلیل است؟ در پاسخ باید ابتدا چندلایگی سفرشی 
به این ســه کشــور اروپائی را مدنظر قرار داد؛ ســپس نگرش ها و دل 
مشــغولی های اســتراتژیک اروپا را شناسایی کرد و سرانجام حلقه های 

اتصال اروپا و چین را مورد موشکافی قرار داد.
سفرشــی به ســه کشور فرانســه، صربستان و مجارستان از چند لایگی 
خاصی برخوردار بود. یکی این لایه ها، سمبلیک و نمادین می باشد و با 

سالگردها و مراسم تاریخی پیوند می خورد.
امسال شصتمین سالگرد برقراری رابط سیاسی فرانسه و چین می باشد. 
در بین کشــورهای اروپائی، فرانســه روابط تاریخی کم تنش تری را با 
پکن داشــته و لذا شــصتمین ســالگرد بعُد نمادین استمرار رابطه را به 

نمایش می گذارد.
در مورد بلگراد یعنی دومین توقفگاهشــی در این ســفر اروپائی، او در 
مراســم بیســت و پنجمین سالگرد بمباران سفارت چین توسط ناتو که 
منجر به کشــته شــدن چند چینی شــد شرکت کرد. عمق احساسی و 
عاطفی این ســالگرد و ماهیت ســمبلیک آن در نقد رفتار ناتو از طرف 

چین برجسته است.
سفر البته لایه های اقتصادی قابل توجهی داشت که عمدتاً در اطمینان 
دادن به طرف اروپائی برای سرمایه گذاری در چین متمرکز بود. بعد از 
افتتاح و راه اندازی چندین پروژه مخصوصاً در بلگراد و بوداپست، لایه 

اقتصادی سفر را پررنگ می کند. لایه سیاسی تبادل نظر در مورد شرایط 
منطقه ای و بین المللی نیز حائز اهمیت است.

اما برجسته ترین لایه، لایه استراتژیک است و این به ماهیت گفتمان های 
امنیتی و اســتراتژیکی اروپا بر می گردد که نســبت مســتقیمی با چین 
دارد. بدین صورت که در کانون و قلب نگرانی های امنیتی اروپا، مساله 

اوکراین قرار دارد.
در پیش از هفتاد سالی که از پایان جنگ دوم جهانی می گذرد به هیچ 
رخداد پدیده اســتراتژیکی مانند اشغال نظامی اوکراین توسط روسیه، 
برای اروپا زجر آور نبوده است. مخصوصاً که درنظر بگیریم که پیش از 
دو ســال از این جنگ می گذرد و چشــم اندازی برای پایان آن در کوتاه 

مدت و میان مدت متصور نیست.
و در این میان، اروپا، چین را متحد و پشــتیبان روســیه می بیند. برخی 
از اندیشــکده های اروپائی، تلویحاً و تصریحاً، تداوم حرکت های نظامی 
روســیه را در پرتو حمایت بی دریغ چین از روســیه ارزیابی می کنند. در 

این سفر، چین سعی کرد که این نگرانی اروپا را تعدیل کند.
 اما فقط مسئله از طرف اروپا نیست که در یک چشم انداز استراتژیک 
کنش و واکنش بین پکن و اروپائی هایی ایجاد می کند. جنبه های دیگری 
نیز هســت که چین را به سرنوشــت استراتژیک اروپا علاقمند می کنند. 
اروپای امروز با چالش های عمده ای در عرصه استراتژیک دست و پنجه 
نرم می کند که عمدتاً به ماهیت وابســتگی امنیتی این قاره به ایالات 

متحده ارتباط می کند.
این وابستگی امنیتی مخصوصاً زمانی که با اظهارات تند ترامپ در مورد 
ناتــو و متحدیــن اروپائی آمریــکا و احتمال برآمدن ترامپ در انتخابات 
آمریکا پیوند می خورد، حســاس تر شــده و او شــکاف توامان را عریان 
می کند؛ شکاف بین اروپا و آمریکا و شکاف در درون اروپا و این موضوعات 
جالب و جذابی برای چین اســت که در پی دنیای چندقطبی اســت. و 
به جــای قطــب غرب به رهبری آمریکا، چه بهتر که غرب خود دوقطبی 

باشد.
اما این موضوع هم برای چین چندان در مناسبات اروپائی راحت نیست؛ 
چــون اروپــا هم نگرانی های کلان و اســتراتژیک خود را در مورد چین 
دارد. علاوه بر محوریت مساله اوکراین برای اروپائی ها، موضوع وابستگی 
متقابل شدید بین اقتصادهای اروپائی و چین، برای اروپا پرخطر است 
و لذاست که برخی از استراتژیست های اروپائی، در مفهوم ریسک زدائی 
)Derisking( اســتفاده می کننــد بدین معنــی که نباید اجازه داد، 
وابســتگی اقتصادی بین چین و اروپا به حدی زیاد شــود که خطر است 
و ریسک های آن تهدیدزای امنیتی داشته باشد. در میانه جهت یابی های 
استراتژیک، البته اروپا نمی خواهد که چین را نادیده بگیرد و سهم روز 
افــزون آن را در مناســبات جهانی دســت کم گیرد لــذا عامل اقتصاد، 
جدی ترین حلقه اتصال است.در این سفر، جزئیات تعاملات اقتصادی، 
اما در قالب حساســیت های دوطرف، به خطوط اســتراتژیک یکدیگر 
مخصوصاً در ســفر فرانســه مدنظر قرار گرفت. اما حلقه های اقتصادی 
چین و اروپا، در کمتر جایی مانند صربســتان و مجارســتان، جدی تر 
است. این دو کشور را حلقه اصلی اتصالات اروپائی و چینی هستند. این 
دو کشــور در مســیر پروژه کمربند ـ راه چین قرار دارند که خود کلان 
پروژه هایی برای اتصال چین به جهان است.ماورای عامل اقتصادی، در 
این دو حلقه اتصال یعنی صربستان، مجارستان، ماهیت فکری و سیاسی 
نیز دارند. هر دو کشــور نســبت به دیدگاه های چین احســاس قرابت و 
نزدیکی دارند. هر چه هســت روابط چین و قاره اروپا، پروانه دلار اســت 
و سفر رئیس جمهور چین به سه کشور اروپائی، نشان از جهت یابی های 
چین و کنشگران اروپائی در عصر تنش های پایدار بین المللی در دوران 

جدید را به نمایش می گذارد.

سید محمد کاظم سجادپور
روزنامه نگار

 جهت تأمین نظر شورای نگهبان؛
جداول لایحه بودجه ۱۴۰۳ اصلاح شد

نمایندگان مجلس جهت تأمین نظر شــورای نگهبان 
جــداول لایحه بودجــه ۱۴۰۳ را اصلاح عبارتی و یا 

محتوایی کردند.
حمیدرضــا حاجــی بابایی در نشســت علنی دیروز 

)چهارشــنبه ۲۶ اردیبهشــت ماه( مجلس شــورای 
اســلامی اظهار داشت: جداول بودجه سال ۱۴۰۳ با 
کار دقیق و کارشناسی کمیسیون و صحن مجلس و 
با کمک سایر کمیسیون های تخصصی برای اولین بار 
در طــول دوران پــس از انقلاب کمترین ایرادات را از 
ســوی شورای نگهبان داشت و هیأت نظارت مجمع 

نیز ایرادات کمی به آن وارد دانست.

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳ مجلس افزود: 
اکثر ایرادات مطرح شــده نیز ایرادات جزئی، عبارتی 
و اصلاح عناوین بود اما آنچه که امروز باعث شــد این 
جــداول در صحــن مجلس نیز مطرح شــود موضوع 
جدول شــماره ۱۴ اســت که ما ۶۳ همت برای تأمین 
کالاهــای اساســی پیش بینی کرده بودیــم، منابع 
درآمدی از محل مشتقات گاز پیش بینی شد اما بعدها 

به مدیریت انرژی و منابع تبدیل شد و شورای نگهبان 
بــه ایــن موضوع ایــراد گرفت و جهت رفع این ایراد و 
تأمین نظر شــورای نگهبان قرار شــد عنوان »از محل 
منابع داخلی« با رعایت قوانین جایگزین شود تا دولت 
در کالابرگ ها دچار اشکال نشود و باز هم با دولت نیز 
در ایــن خصــوص توافق کردیــم و حداکثر توافق و 

همراهی دولت را داشتیم.
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۹0 درصد 
تجارت ما با 
همسایگان 
است، مدل 
تعطیلی 
همسایگان هم 
مثل خودمان 
بوده و ربطی به 
پنج شنبه و 
شنبه ندارد. 
اکنون در دنیای 
ارتباطات قرار 
داریم کما 
این که گمرک 
هم اعلام کرده 
در تمامی ایام 
باز است و به 
تعطیلی کار 
ندارد البته 
برخی موضوع 
ثبت سفارش را 
می گویند. 
سؤال این 
است که مگر 
همین الان هم 
بلافاصله ثبت 
سفارش 
صورت 
می گیرد، چند 
ماه طول 
می کشد.
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ایر بازتاب
شمار شهدای غزه به ۳۵ هزار و ۲۳۳ نفر رسید

همزمان با تداوم حملات رژیم صهیونیســتی به نقاط مختلف نوار 
غزه و ارتکاب جنایت علیه فلســطینیان این منطقه، رســانه های 

فلسطین از افزایش شمار شهدا خبر دادند.
به نقل از رسانه های فلسطین، رژیم صهیونیستی با گذشت بیش از 
هفت ماه از آغاز حملات به نوار غزه همچنان به بمباران این منطقه 
ادامه می دهد. وزارت بهداشــت فلســطین در نوار غزه  دیروز  اعلام 
کرد که ارتش رژیم صهیونیستی طی ۲۴ ساعت گذشته پنج کشتار 
و جنایت دیگر در این باریکه مرتکب شــده اســت. طبق اعلام این 
وزارتخانه در این حملات، ۶۰ فلســطینی شــهید و ۸۰ نفر زخمی 
شــدند و شــمار شــهدای غزه تا این لحظه به ۳۵ هزار و ۲۳۳ نفر و 

تعداد مجروحان نیز به ۷۹ هزار و ۱۴۱ نفر رسیده است.

نتانیاهو: اجازه تشکیل کشور فلسطین را 
نمی دهیم

نخست وزیر اسرائیل دیروز درخواست جامعه جهانی برای تشکیل 
کشور مستقل فلسطین را رد کرد.

به گزارش رادیو اسرائیل، »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر اسرائیل 
در پیامی ادعا کرد که این رژیم اجازه تشکیل یک کشور فلسطینی 
را نخواهد داد.نخست وزیر اسرائیل که بر اساس قوانین بین المللی 
باید متعهد به همکاری با جامعه بین المللی برای تشکیل یک کشور 
فلسطینی باشد، در این پیام مدعی شد: اجازه نمی دهیم فلسطینی ها 
یک کشور تروریستی ایجاد کنند که از طریق آن بتوانند به ما حمله 
کنند.نتانیاهو که تشکیل کشور فلسطین را زمینه ساز از بین بردن 
رژیم نامشروع صهیونیستی می داند، در ادامه گزافه گویی های خود 
افزود: هیچ کس، نه مجمع عمومی ســازمان ملل متحد و نه هیچ 

نهاد دیگری، نمی تواند ما را از حق خود برای دفاع بازدارد.

آمریکا: ۲ میلیارد دلار دیگر به اوکراین می دهیم

 وزیر امور خارجه آمریکا اعلام کرد که ایالات متحده یک بســته 
دیگر کمک های خارجی به ارزش ۲ میلیارد دلار به کی یف اختصاص 
می دهــد. بــه نقل از رویترز، آنتونی بلینکن که در اوکراین به ســر 
می برد، روز چهارشنبه طی یک کنفرانس مشترک با دمیترو کولبا 
همتای اوکراینی خود، گفت: هدف از اختصاص این بودجه اضافی 
ســرمایه گــذاری در پایگاه صنعتی اوکرایــن خواهد بود.وی طی 
ســخنانی در موسســه پلی تکنیک ایگور سیکورسکی کی یف در 
اوکراین گفت: کنگره به ما این اختیار را داده است که دارایی های 
روســیه را در آمریکا مصادره کنیم. ما قصد داریم از آن اســتفاده 
کنیم. آنچه ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روســیه در اوکراین 
ویران کرد، مسکو باید و باید برای بازسازی بپردازد.وزیر امور خارجه 
آمریکا تصریح کرد: واشنگتن در حال همکاری با سایر کشورهای 
گروه ۷ است تا آنها نیز چنین کاری با »دارایی های مستقل روسیه« 

انجام دهند.

گروسی: 
بیانیه مشترک ۴ مارس با ایران کافی است

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با اشاره به مذاکرات فشرده 
با ایران برای تهیه پیش نویس تعاملات آینده دو طرف و نحوه اجرای 
بیانیه مشــترک ۴ مارس در خصوص حل وفصل تمامی موضوعات 
باقیمانده بین تهران و آژانس، تصریح کرد: این بیانیه به اندازه کافی 

خوب است و ما به هیچ چیز دیگری نیاز نداریم.
رافائل گروسی در گفت وگو با نشریه گاردین عنوان کرد که مقام های 
آژانس در تلاش هستند تا پیش از برگزاری نشست دور آتی شورای 
حکام، رایزنی های خود برای تهیه پیش نویس را به نتیجه برسانند.
او گفت: »ســعی می کنم از کارت هایی که در اختیار دارم بهترین 
استفاده را ببرم و روند مفیدی داشته باشم. به نظر من این نه تنها 
مفید، بلکه ضروری اســت، مگر اینکه بخواهید به جنگ یا چیزی 
شــبیه به آن بروید.مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در عین 
حال تصریح کرد: »مایلم تاکید کنم که در حال مذاکره درباره سند 
یا توافق )با ایران( نیســتیم. بیانیه مشــترک ســال ۲۰۲۳ به اندازه 

کافی خوب است. ما به هیچ چیز دیگری نیاز نداریم.«

رئیس سازمان انرژی اتمی: کار ما و گروسی 
ارتباطی به مذاکرات رفع تحریم ها ندارد

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: کار ما و آقای گروسی ارتباطی به 
مذاکرات رفع تحریم ها ندارد این بحث سیاسی است که به وزارت 

امور خارجه مربوط می شود.
محمــد اســلامی در پایان جلســه هیات دولت بــا حضور در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به دســتاوردهای سفر گروسی به ایران عنوان 
کرد: در جریان سفر گروسی تثبیت شد که اینکه ایران یک ظرفیت 
گسترده در بخش های مختلف به ویژه هسته ای برای ارائه به جهان 

دارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه ۵۰ درصد موارد باقی مانده 
ایران و آژانس حل و فصل شده است، گفت: تنها دو مساله با آژانس 
بیــن المللــی انرژی اتمی باقی مانده که در فرآیند حل و فصل قرار 
دارد که با توجه به برنامه ای که توافق کردیم معاونان طرفین روی 
آن در حال گفتگو و تعامل هستند. کار ما و آقای گروسی ارتباطی 
به مذاکرات رفع تحریم ها ندارد این بحث سیاسی است که به وزارت 

امور خارجه مربوط می شود.
وی بیان کرد: بیانیه مشترک اسفند ۱۴۰۱ پابرجاست و حدود ۵۰ 
درصد از موارد باقی مانده ایران و آژانس حل و فصل شده و دو مکان 
باقــی مانــده در فرآیند حل و فصل قرار داردکه با توجه به برنامه ای 
کــه توافــق کردیم معاونان طرفین روی آن در حال گفتگو و تعامل 
هستند.اســلامی گفــت: مذاکره برای رفــع تحریم های اقتصادی 
مذاکراتی سیاسی مربوط به مقامات سیاسی و دیپلماتیک دو طرف 

است و ربطی به گفت وگوهای ما با آژانس ندارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی در واکنش به مقاله روزنامه لوموند فرانسه 
درباره شــایعه خرید کیک زرد جمهوری اســلامی ایران از کشــور 

نیجریه، گفت: باید بگویید منبع خبرش کجاست.

دو روی سکه 
تعطیلی
 شنبه ها

نمایندگان مجلس با تعطیلی 
شنبه ها به جای پنج شنبه ها 
موافقت کردند

نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز در ادامه 
رسیدگی به لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته با 
تعطیلی شــنبه ها به جای پنج شــنبه ها موافقت 

کردند. اما نتیجه این تصمیم چه خواهد بود؟
در صورت تأیید شورای نگهبان و بر اساس مصوبه 
اخیر مجلس شورای اسلامی قرار است »شنبه ها« 
دومین روز تعطیل در کشور به جای »پنج شنبه ها 
باشــد« باشد، تغییر بزرگی که گفته شده با هدف 
تســهیل مراودات تجاری انجام می شود اما برخی 
معتقدنــد ایــن موضوع در ســبک زندگی مردم 

تحولاتی را ایجاد خواهد کرد.
کمیسیون اجتماعی مجلس دهم شورای اسلامی 
در آبان ۱۳۹۸ اجرای طرح تعطیلی پنج شنبه ها و 
کاهش ســاعت کاری در سراســر کشور را تصویب 
کرده بود، اما بررسی آن به عمر مجلس دهم نرسید. 
بــا ایــن حــال در مجلــس یازدهم ایــن طرح با 
اصلاحیــه ای مبنی بر تعطیلی شــنبه ها به جای 
پنجشنبه ها در کمیسیون اجتماعی کلید خورد و 

پس از بررس های زیاد به تصویب رسید.
بر اســاس این مصوبه برای تمامی دســتگاه های 
اجرائی اعم از ســتادی و اســتانی از یکشــنبه تا 

پنجشنبه روز کاری محسوب می شود.
هدف دولت از تعطیلی سراسری روزهای پنجشنبه 
در کشــور، ایجــاد اوقات فراغت بــرای خانواده و 
فراهم شــدن شرایط برای ســفرهای کوتاه مدت 
به منظــور رونق گردشــگری و ایجاد نشــاط در 
خانواده ها بوده اســت، که به نظر نمی رســد این 
جابجایی نمره منفی برای دســتیابی به این هدف 

محسوب شود.
البته واحدهای نظامی، انتظامی و امنیتی و بخش 

عملیاتــی واحدهــای خدمــت رســانی از قبیل 
بیمارســتانها، مراکــز بهداشــتی درمانی، مراکز 
بهزیســتی، بانک ها و اماکن ورزشــی مســتثنی 
شــده اند. همان اســتثنایی که پیش از این هم در 
مورد پنجشــنبه ها وجود داشت و به نظر می رسد 
که مخالفان این بخش استثنائات را در نظر نگرفته 

باشند.
مثلًا حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 
نماینده تبریز در مخالفت با تعطیلی شنبه به جای 
پنجشــنبه گفته اســت: مردم از زمان های قدیم 
برایشان اینگونه بوده که پنج شنبه ها تعطیل باشد، 
لذا تعطیلی شــنبه شــرایط را اینگونه می کند که 
انگار ســه روز در هفته یعنی پنج شــنبه، جمعه و 
شنبه تعطیل است این وضعیت دیگر اصلًا با اقتصاد 
ســازگار نیست. کسانی که استدلال شان ارتباط با 
تجارت جهانی است عملًا یک پروپاگاندا را دنبال 
می کنند چون نمونه بارز آن مراودات تجاری بین 
چین و آمریکا است که حتی ساعت و روز مشترکی 
ندارند. از طرف دیگر اکنون عصر ارتباطات اســت 
و عمــلًا روز تعطیلــی و غیرتعطیلی معنایی ندارد. 
همچنین بعد دیگر قضیه این است که ما ۸۵ درصد 
مراودات تجارت خارجی مان با ۱۰ کشور است که 
اکثر آنها مسلمان بوده و ۱۵ درصد مابقی با سایر 
کشورهاســت پس تصمیم گیری به گونه ای نشود 

که فرهنگ جامعه بهم بخورد.
علی اکبر علیزاده نماینده مجلس هم گفته اســت: 
۹۰ درصد تجارت ما با همســایگان اســت، مدل 
تعطیلی همسایگان هم مثل خودمان بوده و ربطی 
بــه پنج شــنبه و شــنبه ندارد. اکنــون در دنیای 
ارتباطــات قرار داریم کما این که گمرک هم اعلام 
کرده در تمامی ایام باز است و به تعطیلی کار ندارد 
البتــه برخی موضوع ثبت ســفارش را می گویند. 
ســؤال این اســت که مگر همین الان هم بلافاصله 
ثبــت ســفارش صورت می گیــرد، چند ماه طول 
می کشد. اگر به فکر دین مردم هستیم پنج شنبه ها 
تعطیل باشد. اکنون عرصه اقتصاد دیجیتال است، 

موضوع اقتصاد به تغییر تعطیلی ارتباط ندارد.
در پاســخ بــه این مخالفت ها محســن پیرهادی 
نماینده تهران به عنوان موافق تعطیلی شــنبه ها 
گفته اســت: با تعطیلی روز پنج شــنبه عملًا چهار 
روز تعامل ما با دنیا قطع می شــود کســانی درباره 
تعطیلی پنج شــنبه صحبت می کنند که کاری در 
حوزه اقتصادی نکرده اند. ۳۶ تشــکل اقتصادی در 
مجلس شورای اسلامی درخواست تعطیلی شنبه 
را مطرح کردند تا ارتباط مان با دنیا قطع نشــود، 

تعطیلی روز شــنبه کم هزینه ترین و پرفایده ترین 
کار برای عرصه اقتصاد است.

حجت الاســلام علیرضا ســلیمی نماینده مردم 
دلیجــان و محلات هم به عنوان مخالف می گوید: 
اصــل ۱۷ قانون اساســی به صراحت می گوید که 
مبداء تاریخ رســمی کشــور هجرت است و تاریخ 
هجری شمسی و قمری هر دو معتبرند اما مبنای 
کار ادارات دولتی، هجری شمسی است و تعطیل 
رســمی هفتگــی نیــز روز جمعــه اســت. الان 
پنجشــنبه ها تعطیل نیست و نیمه رسمی است و 
با مصوبه مجلس درباره تعطیلی روز شنبه، تعطیل 
رسمی شده است که به صراحت با اصل ۱۷ قانون 
اساســی مغایرت دارد. از ســویی دیگر کل تجارت 
خارجی ایران حدود ۱۱۵ میلیارد دلار اســت که 
از این میزان ۳۵ میلیارد دلار مربوط به نفت و ۲۵ 
میلیارد دلار مربوط به پتروشــیمی اســت که در 
مجمــوع می شــود ۶۰ میلیــارد دلار؛ حدود ۴۵ 
میلیــارد دلار از ۵۵ میلیــارد دلار باقی مانده نیز یا 
مربوط به آپشــن ها، یا مربوط به آل سی یا مربوط 
بــه فیوچرها اســت که اصلًا با تعطیلی شــنبه یا 
پنجشــنبه ارتباطی ندارد. در شــرایطی که فقط 
حــدود ۹ تا ۱۱ میلیارد دلار ســایر موارد تجارت 
است، چرا داریم خود تحریمی می کنیم؟ در سالی 
که جهش تولید اســت این روش مشــکل ایجاد 
می کند؛ این مباحث مربوط به ۲۰ الی ۳۰ ســال 

پیش است.
اما پاســخ به مخالفت او در مجلس این بود که که 

در اصل ۱۷ قانون اساســی، تعطیل رســمی ایران 
روز جمعــه اســت و نه در لایحــه دولت چیزی به 
عنوان تعطیلی رســمی عنوان شده و نه در مصوبه 
کمیســیون به تعطیل رسمی اشاره ای شده است. 
قانون اساســی روز جمعه را تعطیل رســمی اعلام 
کرده اســت برای تمام کشــور اما در اینجا ۵ روز 
کاری بــرای جامعــه ای که در قانون برای کار آنها 
زمان تعیین شــده اســت یعنی کارکنان دولت و 
کارگران، تعیین شده است؛ الان هم در هیچ جای 
لایحه دولت و کمیســیون تعطیل رســمی اضافه 
نشــده اســت؛ تعطیل رسمی ما روز جمعه است و 
این روز تعطیل فقط برای کسانی است که ساعت 
کاری موظف دارند و بقیه اقتصاد کشور به جاست.
دولت هم با کاهش ساعت کاری کارمندان دولت 
به ۴۰ ســاعت در هفته موافقت کرده است. کشور 
ما جزو ۳۰ کشــوری اســت که تاکنون بالاترین 

ساعت کار را در هفته داشته است.
براســاس لایحه ای که دولت به مجلس شــورای 
اســلامی ارائه کرد ســاعت کاری چهار ساعت در 
هفتــه و روزهای کاری به پنج روز کاهش می یابد. 
در لایحه دولت گفته نشده بود که چه روزی تعطیل 

شود.
هم چنیــن تصمیم جدیــد در مورد تعطیلی پایان 
هفته تمام شهرســتان ها و مراکز اســتان ها مانند 
تهران در روز پنج شــنبه را شــامل می شود و فقط 
خدمات رســانی اداری در پنج شنبه ها وجود ندارد 

ولی بانک ها و مراکز خدماتی فعال خواهند بود.

رئیــس جمهور ضمن دســتور به وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، ســازمان برنامه و بودجه و 
بانک مرکزی برای رفع موانع تأمین مالی مورد 
نیاز بخش تولید، از وزارت راه و شهرســازی و 
شــهرداری ها نیز خواست نسبت به تسریع در 
ارائه مشــوق های مسکن سازی در بافت های 

فرسوده اقدام کنند.
ســید ابراهیم رئیســی صبح  دیروز در جلسه 
هیئــت دولت بابیان اینکه تأمین مالی بخش 

تولید در سال جهش تولید، از جمله برنامه های 
دولت برای تحقق شــعار سال است، وزیر امور 
اقتصــادی ودارایی، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه و رئیس بانک مرکزی را موظف کرد، با 
توجه به مشــخص بودن میزان منابع مالی در 
اختیــار دولــت، تدابیر لازم را برای رفع موانع 
تأمین مالی مورد نیاز صنایع اتخاذ کنند.رئیس 
جمهور همچین با اشاره به نگاه راهبردی دولت 
به موضوع ســاخت مسکن در کشور، از وزارت 

راه و شهرسازی و شهرداری ها خواست، تسریع 
در ارائه مشوق های مسکن سازی در بافت های 
فرسوده را دراولویت برنامه های خود قراردهند.
رفع دغدغده های مردم به عنوان سرمایه گذار 
و رکــن اصلــی بورس و بازار ســرمایه از دیگر 
تاکیدات رئیسی به مسئولان مربوط در جلسه  
هیئت دولــت بود.رئیس جمهور همچنین با 
اشاره به فرا رسیدن سالروز اشغال فلسطین و 
روز نکبــت، ایســتادگی، پایمردی و مقاومت 

مردم فلســطین برغم ۷۵ سال ظلم، جنایت، 
اشغالگری و غارت و ویرانی رژیم صهیونیستی 
را ســتود و بــا بیان اینکه روحیــه مقاومت، 
وطن دوســتی و دشمن ستیزی در نسل های 
جدید تقویت شــده است، ابراز امیداوری کرد 
بیــداری و خیزش جهانی شــکل گرفته علیه 
رژیم اشــغالگر، به آزادی سرزمین فلسطین و 
بازگشــت حاکمیت به مردم فلســطین منجر 

شود.

 در جلسه هیئت دولت مطرح شد؛ دستور رئیس جمهور برای رفع موانع تأمین مالی بخش تولید



چرا مالیات مشاغل و اصناف ناچیز است؟

در حالی مالیات حقوق بگیران ســر ماه از حقوقشــان کسر می شود که 
فعالان اقتصادی شــامل اشخاص حقیقی )مشاغل( و اشخاص حقوقی 
)شرکت ها( مالیاتشان را به طور متوسط با دو سال و نیم تأخیر می پردازند 
و از طرف دیگر ســهم بخش مشــاغل و اصناف به نسبت اقتصاد واقعی 
کشــور بســیار قابل توجه اســت ولی نسبت به سهم در اقتصاد، مالیات 

بسیار کمتری می پردازند.
محمدرضا یزدی زاده، کارشناس امور مالیاتی در مورد این موضوع که 
مشاغل و اصناف سهم ۲۰ الی ۳۰ درصدی در تولید ناخالص ملی کشور 
دارند اما فقط ۶ درصد از درآمدهای مالیاتی دولت را تشکیل می دهند، 
تصریح کرد: وقتی بحث را از این منظر پیش می بریم، باید مواظب باشیم 
که گمراه نشویم. باید اول مشخص کنیم منظورمان از مشاغل چیست. 
وقتی این واژه را به کار می بریم، بسیاری از مردم نمی دانند که دقیقاً در 

مورد چه کسانی صحبت می کنیم.
وی ادامه داد: مشــاغل تمام فعالیت های اقتصادی و ایجاد درآمد را که 
شرکت نیستند، شامل می شود. در این طبقه بندی وکیل، پزشک، تاجر 
تــا صنــوف وجود دارند. بنابراین، در مورد کل فعالیت های اقتصادی در 

قالب غیرشرکتی صحبت می کنیم.
سهم مشاغل از اقتصاد با احتساب اقتصادزیرزمینی خیلی بیشتر می شود

این کارشناس امور مالیاتی خاطرنشان کرد: حدود چهار میلیون فعال 
اقتصادی در بخش مشاغل و اصناف فعالیت دارند. وقتی سهم آن ها را 
از اقتصــاد مطــرح می کنیم، فقط در مورد بخش شــفاف اقتصاد آمار 
می دهیم. به طور مثال، اگر می گویی مشــاغل دارای ســهم ۲۰ الی ۳۰ 
درصدی در تولید ناخالص ملی هستند، این آمار را برای بخش شفاف 
اقتصاد در نظر گرفته ایم و ســهم واقعی با احتســاب اقتصاد زیرزمینی 

بسیار بیشتر است.
یزدی زاده گفت: مشاغل و اصناف نسبت به سهمی که در اقتصاد کشور 
دارند، مالیات بســیار ناچیزی پرداخت می کنند. این موضوع ریشــه در 
سیستم سنتی مالیاتی کشور دارد. همیشه فرض بر این بوده است که 
پایه های مالیاتی مشــاغل و اصناف که در پرونده وجود دارند، صحیح 
است و بنابراین سالی یک درصد بر این پایه اضافه می شود. پایه مالیاتی 

و درصدی که اضافه کرده ایم، متناسب با واقعیت نبوده است.
در طول تاریخ اصناف و مشــاغل همیشــه کمترین مالیات را پرداخت 

کرده اند
وی ادامه داد: در طول تاریخ اصناف و مشاغل همیشه کمترین مالیات 
را پرداخت کرده اند. البته برخی از اصناف به ویژه واحدهایی که در حوزه 
تولید کار می کنند، مالیاتشــان قابل برآورد اســت. این دسته از اصناف 
مالیاتشــان را بر اســاس واقعیت و عدالت می پردازند اما عموماً این طور 

است که مشاغل و اصناف مالیات حقه پرداخت نمی کنند.
این کارشناس امور مالیاتی خاطرنشان کرد: ما با معضلی در زمینه مالیات 
کسانی که مالیات های تکلیفی به آن ها اصابت نمی کند، چه شرکت ها 
و چه اشخاص حقیقی نسبت به حقوق بگیران مواجه هستیم. اتفاق بد 
این است که حقوق بگیران بدون هیچ وقفه ای مالیاتشان را بدون هیچ 

گونه امکان فرار مالیاتی یا چانه زنی پرداخت می کنند.
یزدی زاده گفت: در حالی مالیات حقوق بگیران ســر ماه از حقوقشــان 
کســر می شود که فعالان اقتصادی شامل اشخاص حقیقی )مشاغل( و 
اشخاص حقوقی )شرکت ها( مالیاتشان را به طور متوسط با دو سال و 
نیم تأخیر می پردازند و از طرف دیگر ســهم بخش مشــاغل و اصناف به 
نسبت اقتصاد واقعی کشور بسیار قابل توجه است ولی نسبت به سهم 

در اقتصاد، مالیات بسیار کمتری می پردازند.

 آیا دخالت دولت بازار اجاره مسکن را آرام می کند؟

وزیر راه و شهرســازی گفت: با ابلاغ قانون ســاماندهی بازار مســکن و 
اجاره بها، دولت برای اولین بار می تواند ســقف اجاره بها را تعیین کند. 
مداخله دولت بازار اجاره را آرام می کند.مهرداد بذرپاش با اشاره به ابلاغ 
قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها، اظهار کرد: بر این اساس دولت 
برای اولین بار دولت می تواند سقف اجاره بها تعیین کند. به عنوان مثال 
اگر در اســتانی تورم بیش از ۳۰ درصد باشــد، شورای مسکن می تواند 
۵۰ تا ۱۰۰ درصد تورم نسبت به تعیین سقف اقدام کند.وی تاکید کرد: 
این قانون دست دولت را برای مداخله در بازار باز می کند که در پی آن 
می توانیم شــاهد بازاری آرام تری برای مســکن اجاره ای در سال جاری 
باشــیم. نظام مندتر کردن مداخله گران بازار مســکن و اجاره هم در این 
زمینه صورت خواهد گرفت.وی با یادآوری این که تاکنون چنین قانونی 
در دســت نبود و در دوره کرونا فقط در یک مقطعی رشــد ۲۵ درصدی 
مصوب شــد، افزود: البته این قانون جزئیات مفصل تر دیگری دارد که 
همکاران بنده جزئیات قانون را در یک نشست مطبوعاتی به طور کامل 
اعــلام می کنند.وزیــر راه و شهرســازی گفت: بخــش دیگر این قانون 
ساماندهی سکوهای مجازی برای مدیریت بازار است و بخش دیگر آن، 
نظام مندتر کردن مداخله گران در بازار مسکن و اجاره است که امیدواریم 

بتوان این کار را انجام داد.

وزیر کار اعلام کرده اســت افزایش حق مســکن 
کارگری در ســال ۱۴۰۳ بــه احتمال زیاد منتفی 
اســت و روی همــان مبلغ ۹۰۰ هــزار تومان باقی 
می ماند. این در حالی است که تورم در بازار اجاره 
و مســکن هر روز مســیر صعودی را طی می کند و 

سقفی برای آن مشخص نیست.
افزایش حق مسکن کارگری با توجه به رشد قیمت 
مسکن و اجاره بها، مساله ای بود که مسئولان بارها 
وعده دادند تا در سال ۱۴۰۳ عملیاتی شود. با این 
حال اکنون صحبت های وزیر کار نشــان می دهد 
احتمال بیشــتر شدن حق مسکن کارگری وجود 

ندارد.
صولت مرتضوی افزایش حق مســکن کارگران در 
ســال جاری را منتفی دانســته و اعلام کرده است: 
حداقــل حقوق و دســتمزد کارگــران ۳۵ درصد 
افزایــش یافتــه اســت. نماینــدگان کارگران و 

کارفرمایــان به اتفاق معتقدند آیتم های اصلی باید 
افزایش پیدا کند. شــورای عالی کار هم پیشــنهاد 

دیگری در این حوزه نداشته است.
ایلنا دراین باره نوشــته است، منتفی شدن افزایش 
حق مســکن، با انتقادات کارگران مواجه شــده و 
اعضای کارگری شورای عالی کار نیز معتقدند این 

رویکرد دولت نادرست است.
حداقــل دریافتی یک کارگر با دو فرزند در ســال 
۱۴۰۳، معــادل ۱۱ میلیــون و ۶۰۹ هزار تومان و 
حق مسکن نیز ۹۰۰ هزار تومان ابلاغ شده است.

حق مســکن کارگران هزینه یک سوئیت را نیز  ��
تأمین نمی کند

حق مسکن کارگران در حالی نسبت به سال گذشته 
افزایــش پیدا نکرد و روی قیمت ۹۰۰ هزار تومان 
درجا زد که تأمین هزینه های مســکن بیش از هر 

زمان دیگری برای مردم سخت شده است.
بررســی آگهی های مســکن در شهر تهران نشان 
می دهــد حتــی اجاره یک ســوئیت، زیــر متراژ 
استاندارد، نیز چند برابر حق مسکن برای کارگران 

آب می خورد.
برای مثال اکنون مالک سوئیتی ۳۵ متری در محله 
گرگان، برای ملک خود رهنی ۲۰ میلیون تومانی 
و اجاره ای ۱۰ میلیون تومانی در نظر گرفته است.

کارشناسان سال ۱۴۰۲ را سال سخت مستاجران 

نام گذاشــته اند و برخی داده ها حاکی از آن اســت 
که طی ســال گذشــته، بازار اجاره در شهر تهران 

تورمی بالاتر از ۵۰ درصد پیدا کرده است.
سال ۱۴۰۳ نیز دست کمی از سال گذشته ندارد و 
بر اساس گفته فعالان این بازار، از ابتدای خردادماه 
مســتاجران باید در انتظار افزایش قیمت دیگری 

در بازار اجاره باشند.
تهران اکنون به جهنمی برای مســتاجران تبدیل 
شــده اســت و دولت به جای حمایت از قشر کارگر 
در قالب افزایش حق مســکن کارگری، آن را روی 
رقمی ثابت نگه داشته است که بیشتر یک شوخی 

به نظر می آید.
این در حالی اســت که متوســط قیمت مسکن در 
شهر تهران نیز از متری ۸۱ میلیون تومان گذشته 
و عملًا عده زیادی از مردم برای همیشــه دســت از 

خرید خانه شسته اند.

 هزینه مسکن تمام حقوق کارگران را می بلعد!

سبقت قیمت اجاره از حق مسکن کارگری
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شبیه سازی 
»شنگن« 

دورخیزی بزرگ برای درو کردن 
سرمایه های خارجی:

بر اســاس گزارشــی که برخی از رسانه های عرب 
زبان از جمله العربیه منتشــر کرده اند، قرار اســت 
شــش کشور خلیج فارس )عضو شورای همکاری 
خلیج فارس( با یکدیگر متحد شده و طرح ویزای 

یکپارچه را اجرایی کنند.
این طرح، شــباهت های انــکار ناپذیری با ویزای 
شــنگن دارد که مســافرت شهروندان کشورهای 
عضــو اتحادیه اروپا را تســهیل می کند. تلاش هر 
چه بیشــتر کشــورهای عرب حاشیه خلیج فارس 
برای شبیه شدن به اتحادیه اروپا، موضوعی است 
که از مدت ها پیش و در قالب »لیگ کشــورهای 

عربی« مورد توجه این کشورها قرار داشت.
طرح های طلایی و نقره ای برای جذب گردشگران 

ثروتمند
شاید اولین نکته ای که پس از شنیدن شکل گیری 
ایــن طرح ویــزا مطرح می شــود، افزایش امکان 
گردشــگری و رفت و آمدهای تفریحی باشــد، اما 
نزدیک شــدن کشورهای منطقه، از طریق اجرای 
ایــن طرح ویزا، روی افزایش تبادل های اقتصادی 

نیز تأثیر بسزایی خواهد داشت.
خالــد جاســم المدفــا رئیس ســازمان تجارت و 
گردشگری شارجه در توضیح طرح جدید ۶ عضو 
شورای همکاری خلیج فارس گفت این طرح روی 
ادغــام خدمات الکترونیکی برای تلفیق ســهولت 
تجارت مبتنی بر استانداردهای امنیتی بالا تاکید 
دارد. همچنین در بخشی از این طرح بر شکل گیری 
گردشگری اقتصادی و افزایش جذابیت اخذ اقامت 

غربی ها در کشورهای منطقه تاکید شده است.
عبدالله بن طوق المری، وزیر اقتصاد امارات متحده 
عربی، نیز در این باره گفته است که ویزای توریستی 
منطقــه ای می توانــد به عنــوان »تورهای بزرگ 
شورای همکاری خلیج فارس« معرفی شود که به 
بازدیدکنندگان اجازه می دهد بیش از ۳۰ روز در 
بین شش کشور شورای همکاری خلیج فارس سفر 
کنند. این نوع ســفر بســیار مقرون به صرفه تر از 

مافرت عادی خواهد بود.
نکته مهم دیگر در این طرح، افزایش نرخ اشــغال 
است. در واقع با افزایش تعداد گردشگران خارجی، 
انتظار می رود موقعیت منطقه به عنوان یک مقصد 
گردشگری برتر در سطح جهانی و منطقه ای ارتقا 
داده شود و در نتیجه مشاغل مختلف از هتلداری 

تا رستوران ها و فروشگاه ها، رونق بگیرند.
ســارا بوهیجی، مدیر عامل سازمان گردشگری و 
نمایشــگاه های بحریــن نیز اعلام کــرد بحرین 
بسته های منطقه ای تشویقی ایجاد می کند که به 
گردشگران این امکان را می دهد تا قبل از سفر به 
عمان و عربســتان ســعودی از سه شب اقامت در 
بحرین لذت ببرند. این تلاش شــامل یک فشــار 
بازاریابــی برای به تصویر کشــیدن کل منطقه به 

عنــوان یک مقصد واحد اســت که توســط یک 
یادداشــت تفاهم با عربستان سعودی برای ترویج 
گردشــگری متقابــل و برنامــه ریــزی بــرای 
توافقنامه های مشــابه با ســایر کشورهای منطقه 
پشتیبانی می شود. هیئت توسعه اقتصادی بحرین 
اعلام کرد که برنامه مجوز طلایی این کشــور در 
مجموع ۲.۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری از ۹ پروژه 
بــزرگ را جذب کرده اســت که انتظار می رود در 

مجموع ۳۰۰۰ فرصت شغلی ایجاد کند.
احمد بن عقیل الخطیب، وزیر گردشگری عربستان 
نیز تاکید کرده است که این یک گام تاریخی برای 
تبدیل کرن کشــورهای حاشــیه خلیج فارس به 
عنوان برترین کشورهای منطقه برای گردشگری 
اســت. الخطیــب بر پیامدهای گســترده تر طرح 
مذکور، تأکید کرد و اظهار داشــت که این قرارداد 
»نه تنها گردشگری را تسهیل می کند، بلکه راه های 
جدیدی برای سرمایه گذاری در بخش گردشگری 
در حال رشد هر کشور عضو ایجاد می کند« ویزای 
توریســتی تازه معرفی شــده جزئی از استراتژی 
جــاری خلیــج فارس برای گردشــگری ۲۰۲۳-

۲۰۳۰ است.
امــارات متحده عربی نیز در حال بررســی اجرای 
ویزای طلایی بلندمدت برای مشــاغل مهم است 
کــه هدف آن جذب افراد بیــن المللی ثروتمند و 
تقویت رشد اقتصادی است. بر اساس گزارش گلف 
نیوز، طرح پیشنهادی شامل معرفی ویزای طلایی 
ده ساله و مجوزهای نقره ای پنج ساله است. هدف 
از این طرح ها، افزایش درآمد دولت، تضمین تداوم 
کسب و کار و ترویج سرمایه گذاری است. تسهیل 
روند اخذ ویزای طلایی نیز می تواند به دولت کمک 
کند تا از رکود بازار با رشد مداوم و قوی جلوگیری 
کند. گزارش های رســانه های محلی می گویند که 
تغییرات جدید همچنین می تواند تعداد بیشتری 
از سرمایه گذاران را به امارات جذب کند و به حفظ 
ثبات و سلامت بازار املاک و مستغلات کمک کند. 
راحیل احمد، مدیر عامل گروه راک بانک، به خلیج 
تایمز گفت که این یک پیشرفت بسیار مثبت برای 

کسب و کارهای جدید است.
اواخر ســال گذشــته شمســی بود که عربستان 
ســعودی برای جذب سرمایه گذاران خارجی پنج 
نــوع اقامــت جدید را معرفی کــرد که مخصوص 
ســرمایه گذاران، کار آفرینان، افراد با اســتعداد، 
صاحبــان امــلاک و افراد متخصص بود. این طرح 
بخشــی از چشــم انداز ۲۰۳۰ محمد بن سلمان، 
ولیعهد این کشــور اســت. به گزارش عرب نیوز، 
کارآفرینان دیگر کشــورها هــم می توانند در دو 
بخش اقامت ممتاز عربســتان سعودی را دریافت 
کننــد. در بخــش اول، کار آفرینان باید حداقل به 
ارزش ۴۰۰ هزار ریال ســعودی ســرمایه را به این 
کشــور جذب کرده باشــد و خود متقاضی حداقل 
۲۰ درصد آن باشد تا اقامت پنج ساله قابل تمدید 
را دریافــت کنــد.در بخــش دوم، کارآفرینــان 
کشــورهای دیگر می توانند بــا جلب حداقل ۱۵ 
میلیــون ریــال ســعودی به این کشــور که خود 
متقاضی ۱۰ درصد در آن سهم داشته باشد، اقامت 
دائم این کشــور را به دست آورد. شهروندان دیگر 
کشــورها همچنــان می توانند بــا خرید املاک 
رهایشــی بــه ارزش حداقل چهــار میلیون ریال 
سعودی اقامت این کشور را تا زمانی دریافت کند 
که مالک این املاک باشد. دانشمندانی که معاش 
ماهانه آن ها حداقل ۳۵ هزار ریال ســعودی باشد 
و یا پژوهشگرانی که ماهانه حداقل ۱۴ هزار ریال 
ســعودی درآمد داشته باشــند، می توانند اقامت 

پنج ســاله این کشــور را به دست آورند. در آخرین 
نوع اقامت، افراد با اســتعداد که از ســوی وزارت 
فرهنگ عربســتان ســعودی برای دریافت اقامت 
معرفی می شــوند هــم می تواننــد اقامت ممتاز 

پنج ساله این کشور را به دست بیاورند.
براســاس اطلاعیــه ای وزارت خارجه عربســتان 
ســعودی، افرادی که این نوع اقامت ها را دریافت 
کنند از امتیازات ویژه مانند راه اندازی کســب وکار 
و تجارت، دریافت اقامت ممتاز برای اعضای خانواده 
به شمول پدر و مادر، سفر به سعودی یا از سعودی 
به دیگر کشورها بدون ویزا، معافیت از هزینه های 
وضع شــده بالای مهاجران و اعضای خانواده آنها، 
انتقال پول بدون هزینه، تصاحب ملکیت، میزبان 
و دعوت از بســتگان برخوردار خواهند شــد. این 
اقامت ها بخشــی از چشــم انداز ۲۰۳۰ محمد بن 
سلمان، ولیعهد جوان عربستان سعودی است که 
در ســال ۲۰۱۹ میلادی به هدف تقویت اقتصاد 
این کشــور و متنوع ســازی اقتصاد تک محصولی 

وابسته به نفت آغاز شد.
تلاش کشورهای حاشیه خلیج فارس برای دور  ��

زدن جنگ غزه
شــاید یکــی از بزرگتریــن نگرانی های اقتصادی 
کشورهای حاشیه خلیج فارس پس از آغاز جنگ 
غزه، محدود شــدن بســیاری از طرح هایی بود که 
برای آن از مدت ها پیش برنامه ریزی کرده بودند، 
اما اکنون و با گذشــت ماه ها از آغاز این جنگ به 
نظر می رسد کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس، 
تمایل زیادی دارند که به طرح های اقتصادی خود 
برگردند.بــرای مثال، جنگ غزه و پیامدهای آن، 
طرح های کریدور اقتصادی هند-خاورمیانه-اروپا 
یا IMEC را متوقف کرده اســت. اما این پروژه 
بــزرگ که درواقــع به رهبری ایالات متحده برای 
پیوند اتحادیه اروپا و هند از طریق خلیج فارس در 
نظر گرفته شــده است، مجدداً از سوی کشورهای 
منطقه مورد توجه قرار گرفته است چرا که معتقدند 
اجــرای این طــرح می توانــد در خدمت اهداف 

ژئوپلیتیکی همه شرکت کنندگان باشد.
هدف اولیه ایالات متحده و اتحادیه اروپا از توسعه 
IMEC، نزدیک تر شدن به هند و مقابله با نفوذ 
چین اســت. اما برای اینکه کریدور پتانسیل خود 
را بــرآورده کنــد، شــرکت کنندگان بایــد حول 
طرح های اجرایی که می توانند این اهداف مختلف 
را با هم هماهنگ کنند، متحد شــوند. یادداشــت 
تفاهــم اولیــه برای IMEC که توســط ایالات 
متحده، اتحادیه اروپا، فرانسه، آلمان، ایتالیا، هند، 
امارات متحده عربی و عربستان سعودی امضا شد، 

دو بخش را پیش بینی کرد: پیوند دریایی شــرقی 
بین هند و خلیج فارس، و بخش شــمالی که شــبه 
جزیره عربســتان را به اروپا متصل می کند. این ها 
توســط یک شــبکه راه آهن جدید به هم متصل 
خواهنــد شــد تا خلیج فــارس را از طریق اردن و 

اسرائیل به دریای مدیترانه متصل کند.
فراتر از زیرســاخت های حمل ونقــل، کابل های 
زیردریایی تبادل داده ها را تســهیل می کنند، در 
حالی که خطوط لوله هیدروژنی در مســافت های 
کربن زدایــی  و  آب وهــوا  اهــداف  طولانــی 
شــرکت کنندگان را افزایــش می دهد. این طرح، 
همچنین به تنوع بخشــیدن بــه بازارهای انرژی 
کشورهای خلیج فارس و مأموریت آن ها برای عمل 
به عنوان پل بین شرق و غرب کمک خواهد کرد.

یکــی دیگر از نمونه تلاش های کشــورهای عربی 
بــرای گســترش دامنه فعالیت هــای اقتصادی و 
نزدیک تر شــدن به آرمان تشکیل لیگ کشورهای 
عربی، ســفرهای متقابل بن سلمان و بشار اسد به 
ســوریه و عربستان بود. احیای روابط دیپلماتیک 
بین کشورهای عربی خلیج فارس و سوریه، آن هم 
در حالی که روابط این کشــورها برای بیش از یک 
دهه پس از انزوای منطقه ای بشــار اســد شکرآب 
بود، از اهمیت بســزایی برخوردار اســت. در سال 
۲۰۲۲، امارات اولین کشــور عربی بود که از زمان 
شروع جنگ داخلی از اسد استقبال کرد. این کشور 
خلیج فارس در ســال ۲۰۱۸ ســفارت خود را در 
ســوریه بازگشــایی کرد و کاردار را برای اداره این 

مأموریت دیپلماتیک منصوب کرد.
اگرچه دور زدن جنگ غزه یکی از مهمترین اهداف 
کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس است، اما همه 
آن ها خواهان پایان جنگ هستند. این پیامی بود 
که از ســوی رهبران اتحادیه عرب شامل ۲۲ عضو 
و ســازمان همکاری اســلامی )OIC(، گروهی 
متشــکل از ۵۷ کشــور عمدتاً مسلمان نشین در 
نشســت فوق العاده سران در ۱۱ نوامبر در ریاض، 
پایتخت عربستان سعودی مطرح شد. این نشست، 

درست یک ماه پس از جنگ غزه انجام شد.
اما پس از آن نیز رایزنی های گســترده کشورهایی 
از جمله امارات، مصر، اردن و عربستان سعودی با 
کشورهای غربی و به ویژه ایالات متحده برای یافتن 
راهــی در جهــت خاتمه جنگ ادامه یافت. اگرچه 
این تلاش ها هنوز به جایی نرسیده و نشست های 
مکــرر در قاهــره نیــز بی نتیجه مانده اســت، اما 
کشــورهای عرب حاشــیه خلیج فارس همچنان 
امیدوارند راهی برای پایان این درگیری منطقه ای 

پیدا کنند.

نگاه روز

معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
بر اســاس قانون، مالیــات فقط به اجرت تعلق 
می گیــرد و مصرف کننــده نباید هیچ مالیاتی 
بــرای خود طلا پرداخت کند، از معامله بیش از 
۸۴۶ هزار ســکه طلا در ســامانه جامع تجارت 

خبر داد.
محمد مهدی برادران در گفت وگو با ایســنا، با 
بیان اینکه وزارت صمت متولی موضوع مالیات 
نیســت، گفت: صنف طلا و جواهر مخالفتی با 

رعایــت قانون و پرداخت مالیات ندارند. اگر هم 
افــرادی در صنف طــلا در حوزه مالیات تخلف 
می کنند، نهادهای ذیربط باید بررســی کنند و 
وزارت صمت هم در حیطه فعالیت های خودش 

پاسخگو است.
وی با بیان اینکه عیار طلا، مالیات و غیره متولی 
مشــخصی دارد، گفت: وزارت صمت بیشتر در 
حوزه صنعت طلا متولی است که می توان گفت 
رشد خوبی در حوزه ماشین آلات صنعتی طلا، 

تولید مصنوعات طلای صنعتی در کارخانجات 
صنعتــی طلا، شــمش طلا و غیره داشــتیم. 
همچنین تســهیلات خوبــی در حوزه واردات 
شمش و صادرات مصنوعات طلا در نظر گرفته 

شده است.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
اجرای هر قانونی به زمان نیاز دارد، تصریح کرد: 
نمی توان یک شــبه و یکباره قانون را اجرا کرد. 
کمیسیون اصل ۹۰ به درستی بر اجرای قانون 

اصــرار می کنــد، اما باید ملاحظاتی هم در نظر 
گرفت. زنجیره طلا متنوع است و آموزش ها باید 

به میزان کافی باشد.
به گفته برادران تاکنون بیش از ۸۴۶ هزار سکه 
طلا در سامانه جامع تجارت معامله شده است. 
مبادله طلا، ســکه و شــمش در ســامانه جامع 
تجارت در حال انجام اســت و در ماه های اخیر 
شــاهد رشد چشمگیر در معاملات شمش طلا، 

سکه بهار آزادی و غیره بودیم.

معامله بیش از ۸۴۶ هزار سکه طلا در سامانه جامع تجارت

اگرچه دور زدن 
جنگ غزه یکی 

از مهمترین 
اهداف 

کشورهای 
عرب حاشیه 
خلیج فارس 

است، اما همه 
آن ها خواهان 

پایان جنگ 
هستند. این 

پیامی بود که از 
سوی رهبران 
اتحادیه عرب 
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پس از جنگ 

غزه انجام شد.

درخواست شورای هماهنگی بانک ها: 
بانک ها هم شنبه ها تعطیل شوند

همزمان با مصوبه مجلس شــورای اسلامی مبنی 
بر تعطیلی شــنبه ها، شــورای هماهنگی بانک ها 
تشــکیل جلســه داد و بنا شد درخواست تعطیلی 
بانک هــا در روزهــای شــنبه را نیز بــه مقامات و 

نهادهای ذی صلاح ارسال کنند.
همزمان با مصوبه مجلس شــورای اسلامی مبنی 

بر تعطیلی شــنبه به جای پنج شــنبه، شــورای 
هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی با حضور 
مدیران عامل بانک ها در محل دبیرخانه این شورا 

تشکیل جلسه داد.
تســنیم در خبری نوشــت:در این جلسه مدیران 
عامل بانک ها ضمن گفت وگو درباره مســائل روز 
بانک ها طبق دســتور جلســه، با توجه به تصویب 
تعطیلی شــنبه ها در مجلس شــورای اسلامی به 
بحــث و تبادل نظر درباره تعطیلی بانک ها در این 

روز پرداختند و مقرر شــد درخواســت تعطیلی 
بانک ها در روزهای شــنبه نیز در اســرع وقت به 
مقامات و نهادهای ذی صلاح ارسال و پیگیری های 

مقتضی انجام گردد.
در جلسه دیروز مجلس، وکلای ملت پس از استماع 
نظــرات موافقان و مخالفان با اکثریت آرا با تبصره 
۳ لایحه مذکور مبنی بر تعطیلی شــنبه ها با ۱۳۶ 
رأی موافق، ۶۶ رأی مخالف و ۳ رأی ممتنع موافقت 
کردند.این لایحه برای بررســی به شورای نگهبان 

ارســال و بعد از تأیید این شــورا به قانون تبدیل 
خواهد شــد.بر اساس تبصره ۳ این لایحه، تمامی 
دســتگاه های اجرائی اعم از ســتادی و اســتانی 
به استثنای واحدهای نظامی، انتظامی و امنیتی و 
بخش عملیاتی واحدهای خدمت رســانی از قبیل 
بیمارســتانها، مراکــز بهداشــتی درمانی، مراکز 
بهزیستی، بانک ها و اماکن ورزشی موظفند ساعات 
کار خــود را در پنــج روز هفته از روز یکشــنبه تا 

پنج شنبه تنظیم نمایند.

بازتاب
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 نابرابری اقتصادی و نابرابری منطقه ای

کمبود فرصت های شــغلی و افزایش بیکاری در جوامع، دو دســته 
تبعات اصلی دارد که اجتماعی و اقتصادی است. شاید بتوان گفت 
یکی از مهمترین تبعات اجتماعی این وضعیت این است که جامعه ای 
با شرایط مذکور، تبدیل به بستری از انواع بزه ها می شود، درواقع از 
اعتیاد تا انواع سرقت ها در سایه شرایط نامساعد اشتغال، در جامعه 
شکل می گیرد. همچنین در چنین جوامعی مشاغلی شکل می گیرند 
که غیررســمی محســوب می شوند برای مثال دستفروشی یا حتی 
کولبری. وقتی مردم از دســت یافتن به مشــاغل رسمی و شناخته 
شده ناامید شوند، یا امیدی به توانمندی دولت برای ایجاد فرصت های 
شغلی ناامید شوند، چاره ای ندارند به جز این که خود به سراغ این 
راهکار بروند که خواه با سرمایه های اندک و خواه با سرمایه های قابل 
قبول تر به دنبال ایجاد شغل برای خود بروند. در حال حاضر چنین 
شرایطی در کشورهای در حال توسعه زیاد دیده می شود. برای مثال 
دستفروشــی در متروها از جمله همین نوع اشــتغال است؛ بنابراین 
نمی توانیم بگوییم این ها شغل کاذب هستند، بلکه بخش غیررسمی 
رشــد کرده اســت. این نوع اشتغال، هم جنبه های منفی دارد و هم 
جنبه های مثبت. بخش منفی این نوع اشتغال این است که پایدار 
نیســت، درآمــد بالایی نــدارد، نیاز به مهارت و تخصص خاصی هم 
ندارد، هر چند که این نوع مشــاغل، فشــارها را از دوش دولت بر 

می دارد.
امــا این که دولت مدعی اســت آمار بیــکاری کاهش پیدا کرده نیز 
درست نیست. چون درواقع آمار بیکاری کم نشده، این اعدادی که 
در جامعه آماری مطرح می شود، الزاماً به مفهوم افزایش آمار اشتغال 
نیســت. چون نرخ مشــارکت کاهش پیدا کرده، یعنی افرادی که به 
دنبال کار می گردند ثبت نمی شوند. به طور معمول، وقتی یک شخص 
یکی دو ســال به دنبال شــغل گشت و شغلی پیدا نکرد، به تدریج از 
سیستم متقاضیان کار خارج می شود. این به معنای عدم تلاش فرد 
برای کاریابی نیست، بلکه به این معناست که فرد، رسماً ثبت نشده 
اســت؛ بنابراین از نرخ تلاش برای شــغل یابی حذف می شــود و در 
نهایت نیز در آمارها اینگونه به نظر می رسد که نرخ بیکاری کاهش 
پیــدا کرده اســت. نرخ بیکاری که مرکــز آمار اعلام کرده، ۸ درصد 
اســت. اما نمی توان این نرخ را نرخ واقعی بیکاری در کشــور در نظر 

گرفت. این نرخ بسیار بیشتر از نرخ رسمی کشور است.
با توجه به این که برخی از افراد به علت فشارهای اقتصادی و کمبود 
کار مهاجرت کنند را می توان از زوایای گوناگون بررســی کرد؛ اگر 
در کشور چرخش اشتغال بین شهرها وجود داشته باشد هیچ ایرادی 
ندارد، اما اگر این مهاجرت یک طرفه باشد و از روستاها به شهرهای 
بزرگ یا حتی از شــهرهای بزرگ درگیر رکود به مراکز اســتان ها و 
پایتخت باشــد، کاملًا اشتباه است، چرا که نشان می دهد، »آمایش 
سرزمین«، در کشور به خوبی انجام نشده و توزیع فعالیت ها در پهنه 
کشــور، ناموفق است. روند درست مهاجرت درون کشوری اینگونه 
است که مهاجرت از نقاط گوناگون و به شکل متقابل انجام شود که 
فشارهایی از جمله فشار به طبیعت، تبعات اجتماعی، تنوع فرهنگی 
و اقتصادی کاهش پیدا کند.. فراموش نکنیم که اگر مهاجرت ها یک 
طرفه و از طرف روستاها به شهرها انجام شود، تبعات و پدیده های 

دیگری از جمله بیابان زایی را نیز شاهد خواهیم بود.
در کشورهای پیشرفته، مهاجرت به شکل چرخشی انجام می شود. 
درواقع آن ها هم مهاجرت دارند، اما چه در شهرهای خودشان و چه 
بین کشورهای اروپایی مهاجرت ها چرخشی خواهد بود و آنان درگیر 
پدیده نابرابری اجتماعی و اقتصادی نمی شوند. متاسفانه ما چه در 
تهران و چه در برخی از شهرهای بزرگ و مراکز استان های مهم با 
چنین پدیده ای رو به رو هستیم. یکی دیگر از تبعات منفی چنین 
وضعیتی، حاشــیه نشــینی اســت، که حاشیه نشــینی نیز خود با 
پیامدهای گسترده ای همراه می شود.نقش دولت در چنین شرایطی 
از همان بحث آمایش ســرزمین آغاز می شــود، دولت ها موظف به 
ساخت بسترها و ساختارها است و زمانی که این بسترها و ساختارها 
را ایجاد کند، وقتی این زیرساخت ها اماده شود، بخش خصوصی یا 
ســرمایه گذاران نیز فعالیت های بهتری خواهند داشت. دولت باید 
بخش عمده ای از ســرمایه های خود را روی توســعه زیرســاخت ها 
متمرکز کند. برای مثال جاده کشــی، خدمات عمرانی و خدمات 
رفاهی متمرکز کند. امکانات باید به صورت متعادل در مناطق مختلف 
توزیع شود تا برای سرمایه گذاران خصوصی نیز به صرفه باشد که 
در این مناطق ســرمایه گذاری کنند. در حال حاضر، فقط ســرمایه 
گذاری در اصفهان و شیراز و چند شهر بزرگ به صرفه است. طبیعتاً 
ســرمایه گذاری ها، خود موجب افزایش اشــتغال و افزایش تولید 
منطقه ای می شود و توزیع جمعیت منطقه ای نیز به درستی انجام 
می شود. در حال حاضر هم درگیر توزیع نابرابر منطقه ای هستیم و 
هم توزیع نابرابر درامد بین خانوارها که این دو گزینه، یکدیگر را نیز 
تحت تأثیر قرار می دهند.ما استان های محرومی داریم که شاید در 
۴ دهه اخیر همچنان و پیوســته محرومند، عمده این اســتان ها، 
اســتان های مرزی کشــور هستند و بعد استان هایی دیگر. از همان 
سال ها پیش قرار بود بر اساس اصول آمایش سرزمین، زیرساخت ها 
به گونه ای انجام شود که توزیع ثروت به سمت این مناطق نیز برود. 
دولت ها نیز تلاش کرده اند و سعی کرده اند در دهه های اخیر با برخی 
مشــوق ها زمینه جذب ســرمایه گذاران را در مناطق محروم فراهم 
کنند، از این مشوق ها و تسهیلات می توان به برخی معافیت ها اشاره 
کرد. اما مشکل دولت های ما این است که تصور می کنند کافیست 
مدیران دولتی را به مناطق محروم بفرســتند تا برخی وظایف را انجام 
دهند و همه چیز ختم به خیر شود. یکی از مشکلاتی که در این مناطق 
وجود دارد این است که تصور می شود اگر یک استان کوچک یا محروم 
بود، پول فرستادن کافی است و نیازی نیست مدیران حرفه ای فرستاده 
شوند. در همین سیستان و بلوچستان، بودجه های کمی صرف نشده 
است، حتی شاید اعطای برخی بودجه های زیاد به مدیران ضعیف باعث 
شده نه تنها بودجه ها هدر شود، بلکه استان ها نیز از محرومیت خارج 
نشــوند، بنابراین محروم ماندن بســیاری از استان های مرزی و برخی 
استان های مرکزی مثل کهکیلویه و بویر احمد و خراسان جنوبی اگر 
محروم بمانند یعنی نابرابری منطقه ای ایجاد شده است. همین نابرابری 
منطقه ای اســت که زمینه ســاز مهاجرت ها می شود و حتی به محیط 

زیست نیز در سایه افزایش تراکم جمعیت آسیب می زند.

مرتضی افقه
استاد دانشگاه

واکاوی قرارداد ۱۰ ساله با سازمان بنادر و دریانوردی ایران؛
چرا چابهار برای هندی ها مهم است؟

 شکست نظم پیشین و سرعت گرفتن روند شکل گیری و تصلب نظم جدید ایجاب 
می کنــد تــا دولت- ملت ها با توجه به عدم قطعیت حاکم در نظام بین الملل اقدام 
به اتخاذ تصمیمات راهبردی اما کوتاه مدت کنند. براساس منطق نظم شبکه ای 
کشورها دیگر در وضعیت »اتحاد«، »رقابت« یا »تخاصم« قطعی قرار ندارند، بلکه 
هر واحد سیاسی می تواند در پرونده ای با یک کشور در وضعیت »دوستی« باشد 
و در جای دیگر گزینه »دشمنی« را انتخاب نماید! در شرایط عدم قطعیت قدرت های 
متوسط مانند ایران، ترکیه یا ویتنام می توانند با اتخاذ سیاست »موازنه مثبت« و 
تعریف منافع و پرونده های مشترک با تمام قدرت های در حال ظهور به بیشینه سازی 
منافع ملی خود در نظم آنارشیک بین المللی بپردازند. روز دوشنبه ۱۳ مه ۲۰۲۴ 
شرکت دولتی »Indian Port Global Limted« در قراردادی ۱۰ ساله 
با سازمان بنادر و دریانوردی ایران قرار شد تا مجموعاً بیش از ۳۷۰ میلیون دلار 
در حوزه تأمین تجهیزات اســتراتژیک بندر شــهید بهشــتی و توسعه مسیرهای 
حمل ونقل در ایران سرمایه گذاری کند. پس از امضای این قرارداد تاریخی میان 
مهرداد بذرپاش و سارباناندا سونووال وزیر بنادر و کشتی رانی هند، سؤال کلیدی 
بسیاری از تحلیلگران آن است که تصمیم فوق براساس چه سیاستی اتخاذ شده 
است؟ دولتی ها اصرار دارند که توافق با هندی ها بر توسعه بندر شهید بهشتی بر 
اساس سیاست »نگاه به شرق« است و هیچ ارتباطی به رقابت میان پکن- واشنگتن 
ندارد! شــاید سیاســت مداران ایرانی در اظهار نظرهای رسمی بارها این عبارت را 
تکرار کنند اما واقعیت آن است که تهران امکان دور زدن بندر گواتر و دسترسی 
به سرزمین های شمالی را به دهلی نو داده است! واگذاری امتیاز توسعه بندر شهید 
بهشتی به هند را نمی توان صرفاً توافقی میان دو قدرت بزرگ جنوب جهان دانست. 
در جریان رقابت ژئواســتراتژیک میان واشــنگتن- پکن بسیاری از اندیشکده ها 
کشورهایی همچون استرالیا، ژاپن، کره جنوبی و هند را به عنوان »نیرو نیابتی« 
غرب در منطقه ایندوپاسفیک می دانند. این کشورها با آنکه در سطح سیاست های 
ملی- منطقه ای تقریباً مستقل عمل می کنند و لزوماً با قدرت هژمون در یک مدار 
قرار ندارند اما در میدان سیاســت بین المللی و بازی قدرت های بزرگ در ســمت 
»حافظ وضع موجود« می ایســتند. اگر این ایده را به عنوان فرض قطعی در نظر 
بگیریم آنگاه سؤال طلایی آن است که چرا ایران به عنوان کشوری تحت تحریم، 
به جای واگذاری امتیاز چابهار به طرف چینی، هند را انتخاب کند؟ پاسخ به این 
سؤال را نه در اظهارات تهدیدآمیز وندات پاتل سخنگو وزارت خارجه آمریکا، بلکه 

باید در مذاکرات دوحه- مسقط جست وجو کنیم.
واگذاری امتیاز ۱۰ ساله توسعه بندر شهید رجایی به یک کارگزار هندی در علم 
روابط بین الملل به آن معنا است که »هفتم اکتبر« به شکل غیرمستقیم بر روی 
محاســبات مقامات تصمیم گیر در کاخ ســفید تأثیر گذاشــته و ســبب ایجاد 
گشایش های جدید در روابط تهران- واشنگتن شده است. طی دو هفته اخیر اخبار 
ضدونقیضی در خصوص پیشنهاد جدید طرف آمریکایی به ایران برای از سرگیری 
مذاکرات اتمی به گوش می رســد. به عبارت دیگر امضای چنین قراردادی نشــان 
دهنده چراغ ســبز دولت بایدن به هندی ها برای حضور در این پروژه راهبردی 
است. پیش از این نیز دولت ترامپ معافیت هایی را برای ارتباط هند با افغانستان 
از طریق بندر چابهار صادر کرده بود؛ اما به نظر می رسد امضای قرارداد ۱۰ ساله 
نیاز به مجوزی مطمئن و پایدار از ســوی وزارت خزانه داری آمریکا داشــته است. 
در نگاه علمی ایران به عنوان »قدرتی متوسط« توانسته از تشدید رقابت میان این 
دو قدرت جهانی نهایت استفاده را کرده و به بالاترین پیشنهاد امتیاز توسعه بندر 

چابهار را واگذار کند.
شکست همکاری های تهران- پکن در دولت دوازدهم ��

پیش از این قرارداد، هندی ها در رقابت بندری با چین در ســال ۲۰۱۹ تصمیم 
گرفتند تا در کرانه جنوبی خلیج فارس- اقیانوس هند یعنی در بندر الدقم سرمایه 
گــذاری ۲۷۵ میلیــون دلاری انجام دهند. علاوه بر این هندی ها وعده ســاخت 
کارخانه »اســید ســیتریک« را به ارزش ۱.۲ میلیارد دلار داده بودند. دیگر نقطه 
رقابــت پکــن- دهلی نو در عمان، خیز اتاق بازرگانی و صنعت هند برای ســرمایه 
گذاری در منطقه آزاد اقتصادی الصحار اســت. آگاهی نســبت به سلسله اقدامات 
دولت مؤدی در شمال غرب اقیانوس هند نشان دهنده برنامه این کشور برای مهار 
خط آبی چین در منطقه ایندوپاسفیک است.سرمایه گذاری هندی ها برای اهمیت 
زدایــی از بنــادر گواتــر- کراچی و ایجاد موازنه در برابر پروژه های بندری چین در 
پاکستان، بی شک از سوی پکن نادیده گرفته نخواهد شد. چینی ها امیدوار بودند 
تا پس از امضای ســند چشــم انداز همکاری راهبردی ۲۵ ســاله و پایان کار دولت 
دوازدهم بتوانند از فرصت »تحریم ها« استفاده کرده و در کنار یک یا نهایتاً چند 
کشور دیگر تبدیل به تنها بازیگر صحنه اقتصاد ایران شود. با آنکه در شرایط عادی 
اقتصادهای چین و ایران مکمل یکدیگر هستند اما به دلیل فرصت سوزی ها تاریخی 
و در عین خارج شــدن تدریجی ســایر رقبای خارجی از ایران، چینی ها از انگیزه 
کافی برای ســرمایه گذاری کلان در ایران برخوردار نیســتند. برخی کارشناســان 
معتقدند حضور کم رنگ سرمایه گذاران و شرکت های چینی در ایران به دلیل رژیم 
تحریم های وزارت خزانه داری آمریکا است. گروهی دیگر اما با رد این نظر معتقدند 
که فقدان زنجیره کامل صنعتی، آشــفتگی در جذب ســرمایه خارجی، عدم ثبات 
سیاست ایران در قبال پکن و در نهایت عدم به روزرسانی قوانین داخلی سبب شده 
اســت تا اساســاً ســرمایه چینی ها توسط تهران امکان جذب و صدور مجوز نداشته 
باشــد. خوب یا بد تهران و پکن به دلیل داشــتن منافع و )احتمالاً( دشمن مشترک 
نمی تواننــد از یکدیگــر فاصله بگیرند و حتی نوعی روابط معمولی را انتخاب کنند. 
ایــران بــه عنوان یکی از بزرگ ترین تولید کنندگان نفت و گاز می تواند بخشــی از 
نیازهای این کشور صنعتی را تأمین کرده و در سوی مقابل پکن این امکان را دارد 
تا عمده نیازهای ما در حوزه انتقال فناوری، جذب سرمایه، واردات کالاها و ماشین 
آلات صنعتی تأمین نماید. جمهوری اسلامی برای آنکه بتواند از این فرصت طبیعی 
یک معادله »برد- برد« بسازد لازم است تا به مانند قرار داد با هند در چابهار، سیاست 
موازنــه مثبــت اتخــاذ کرده و با ایجاد رقابت میان قدرت های خارجی، انگیزه آنها را 
بــرای حضــور در بازار ایران افزایش دهد. پیش از این کشــورهایی همچون ترکیه، 
امارات و عربستان سعودی با اتخاذ این سیاست موفق شدند تا سطح دریافت سرمایه 

گذاری خارجی را افزایش دهند و بخشی از نیازهای داخلی شان را تأمین نمایند.

در حالی آمارهای امیدوارکننده ای 
از رشد اقتصادی ارائه می شود که 
مردم این رشــد را در زندگی خود 
حس نمی کنند. یک کارشــناس 
اقتصــادی علت ایــن موضوع را 

بررسی می کند.
بــه گــزارش تجارت نیــوز، روز 
گذشته محمد شیریجیان، معاون 
اقتصــادی بانــک مرکــزی، در 
همایــش شــهرت و اعتبار بانک 
مرکزی با اشــاره به رشــد بالای 
چهار درصد در سال ۱۴۰۲ تاکید 
کرد اقتصاد ایران در سه چهار سال 
اخیر، رشــدهای بالای سه درصد 
را تجربــه کرده کــه این موضوع 
می تواند دلالتی بر خروج اقتصاد 
کشــور از رکود باشــد. همچنین 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری، 
نیز ابتدای امسال اعلام کرد رشد 
اقتصادی ســال ۱۴۰۲ حداقل ۶ 

درصد است.
ایــن آمار و ارقام امیدوارکننده در 
شــرایطی ارائــه می شــوند که 
بسیاری از مردم و به ویژه قشرهای 
کم درآمــد، ایــن رشــدها را در 
احســاس  خــود  ســفره های 
نمی کننــد. تجارت نیــوز برای 
بررســی این موضوع، با ســهراب 
دل انگیزان، کارشناس اقتصادی 
و استاد دانشگاه رازی، به گفت وگو 

پرداخته است.
آمارها نشان می دهند اقتصاد  ��

ایران در سال های اخیر رشد قابل 
قبولی پیدا کرده اما چرا مردم این 
رشــد را در ســفره های خود 

احساس نمی کنند؟
مجموعه های بسته ای در اقتصاد 
وجــود دارنــد کــه اطلاعات و 
سرریزهای اطلاعاتی، تکنولوژی 
و نیروی انســانی آنها و همچنین 
ارتباطات پیشــین و پسین شان 
وارد جامعــه و بخش هــای دیگر 
تولید نمی شــود؛ به عبارت دیگر، 
اقتصاد شامل بخش های بسته ای 
است که ارتباطاتی با زنجیره های 
تولید و بخش های اصلی کشــور 
مثــل مصرف کننــده و تولیــد 

کننده های اصلی کشور ندارند.
همچنیــن علت دیگــر، دولتی 
کردن مجموعه های اصلی کشور 
مثــل نفت و انرژی و بخشــی از 
صنایع استراتژیک است که باعث 

شــده ارتباطات ایــن بخش ها با 
بخش هــای دیگر اقتصادی قطع 
شــود. در ایــن صــورت اگر این 
مجموعه ها رشــد کنند، به دلیل 
نداشــتن ارتباطــات پیشــین و 
پسین با جامعه، ممکن است رشد 
آنها وارد تولید ملی شــود اما وارد 
جامعه نشود و تاثیری بر رفاه مردم 

نگذارد.
بــه علاوه، اگر دولت یا گروه هایی 
کــه درآمدها به آنها تعلق گرفته 
اســت از آن درآمدها برای تولید 
کالاهــای عمومــی بی کیفیت یا 
غیرمولــد اســتفاده کنند، مردم 
از کالاهــای عمومــی  حتــی 

تولیدشده هم بهره ای نمی برند.
بنابراین اگر رشد اقتصادی در رفاه 
مــردم تاثیری ندارد، به این دلیل 
اســت که این رشد در بخش هایی 
اتفاق می افتد که ارتباط بســیار 
ضعیفی با جامعه دارند و همچنین 
درآمد حاصل از رشــد آنها روی 
ایجاد کالای عمومی باکیفیت نیز 

تاثیری نمی گذارد.
آیا با توجه به پتانســیل های  ��

اقتصاد ایران، رشد اقتصادی در 
حدود ســه یا چهــار درصدی، 
رقمی هســت کــه دولت به آن 

افتخار کند؟
در کشــورهایی مانند ایران که در 
شرایط تحریم هستند، رشد چهار 
درصــد هم رشــد خوبی اســت. 
اقتصــاد ایران در ســال ۱۳۹۰ 
مشــمول بخــش عظیمــی از 
تحریم ها شد و در سال ۱۳۹۷ این 

یافــت.  گســترش  تحریم هــا 
همچنین سرمایه گذاری خالص 
کشور منفی است و امکان انتقال 
تکنولوژی و منابع مالی نیز وجود 
ندارد. بنابراین اگر طی ۱۰ ســال، 
تولید ناخالص داخلی که کشــور 
در سال ۱۳۹۰ داشته، ۱۰ درصد 
کاهــش پیدا کرده باشــد، حال 
کشور باید تعداد سال های زیادی 
رشدهای بالا داشته باشد تا بتواند 

به همان تولید سال ۹۰ برسد.
بنابرایــن علت به چشــم نیامدن 
رشــد این اســت که کشــور در 
دوره های گذشته خود، رشدهای 
بسیار بالایی را تجربه کرده و مردم 
نمی توانند این رشــدها را لمس 
کننــد. همچنین بــا وجود این 
رشــدها، هنوز بــه عملکردهای 
دوره های پررونق کشــور نزدیک 
نشــده ایم و نتوانســته ایم تولید 
ناخالص داخلی آن ســال ها را به 
دست بیاوریم. بنابراین همین که 
کشور دچار رکود نشده و توانسته 
این میزان از رشد حداقلی را حفظ 

کند اتفاق بزرگی است.
البته برای اینکه رشــدهای بالاتر 
در کشــوری مثل ایران رخ دهد، 
باید در اصلی ترین سیاســت های 
راهبردی کشــور که اقتصاد را به 
زنجیر کشــیده اند بازنگری شود؛ 
اما تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد، 
ناچاریم رشــدهای ســه و چهار 
درصــدی را ارقــام خوبی در نظر 

بگیریم.
آیا رشــد اقتصــادی کنونی  ��

کشور به دلیل فعالیت های دولت 
بوده یا به علــت بهبود فروش 
نفت؟ اگــر ترامپ رئیس جمهور 
آمریکا شود، این رشد می تواند 

ادامه پیدا کند؟
در موضوع فروش نفت باید در نظر 
گرفت که ایــران نمی تواند نفت 
خود را به قیمت مناسب بفروشند. 
زمانی که قیمت هر بشکه نفت در 
بازارهــای بین المللی حدود ۹۰ 
دلار اســت اما روسیه می تواند هر 
بشــکه نفت را ۶۰ دلار بفروشد، 
ایران باید قیمت فروش نفت خود 
را زیر قیمت روسیه تعیین کند.

بنابراین ایران اگر مقدار بیشتری 
نفت هــم بتواند بفروشــد هنوز 
درآمــد زیادی ندارد و این درآمد 
بــه دلیل تحریم ها نمی تواند وارد 
کشور شود. ایران اگر بخواهد این 
درآمد را وارد کشــور کند باید آن 
را تبدیــل به کالا کند، که در این 
صورت باعث افزایش هزینه های 
اضافی می شــود و این درآمدها را 
از دست می روند. همچنین از آنجا 
که این کالاها اجباری اســت، در 
صورت وارد شدن به کشور، نه تنها 
ارتباطات مناســبی بــا اقتصاد 
داخلــی برقــرار نمی کنند، بلکه 
حتــی ممکن اســت باعث ایجاد 

اختلال و بحران شوند.
بنابرایــن فــروش نفت بیشــتر 
نمی تواند باعــث خلق درآمدی 
شــود که بتوان آن را وارد کشــور 
کــرد. علاوه بر آن اقتصاد مجبور 
بــه تحمیل هزینه هــای مبادله 
بســیار زیادی نیز می شود که این 
هزینه هــا ممکــن اســت باعث 
کاهش شفافیت در اقتصاد رسمی 

شود.
هرچند حسابداری حوزه نفت در 
بانک مرکزی نیز باید شفاف سازی 
شــود؛ طوری که مشخص شود 
این حســابداری بــرای ورود به 
تولیــد ناخالص داخلی اعتباری 
اســت یا نقدی؟ اگر نقدی باشد 
اقتصــاد نباید با این ارقام رشــد 
مواجه شــود امــا اگر اعتباری و 
تعهدی باشد، یعنی قراردادهایی 
بسته شــده اما درآمد آنها وارد 
کشور نشده است. به همین علت 
ممکن است مردم این ارقام رشد 
را در زندگــی خــود احســاس 
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سود آورده صنعت گیمینگ بزرگ ترین توفان خورشید در راه زمین عمیق ترین گودال آبی جهان
اقتصاد بازی بیشترین درآمد را در حوزه های رسانه ای 
دارد  و براســاس آمار بنیاد ملی بازی ها ۳۲ میلیون 
گیمر در کشــور وجود دارد. ســرانه نوشت: بد نیست 
نگاهی به ســود آورده صنعت گیمینگ در چند سال 
اخیر بیندازیم. بر اســاس آمار سود صنعت گیمینگ 
در سال ۲۰۲۰ میلادی بالغ بر ۱۸۰ میلیارد دلار بود 
که رشــد ۲۰ درصدی نســبت به ســال ۲۰۱۹ را نیز 

تجربه کرد که نشان از رشد سریع این صنعت دارد. برای آنکه حسی ملموس از 
این رقم داشــته باشــیم، می توان آن را با درآمد نفتی سالانه کشورمان مقایسه 
کنیم. درآمد ســالانه کشــور از فروش نفت در حال حاضر حدود ۵ تا ۸ میلیارد 
دلار اســت. یعنی درآمد صنعت گیمینگ چیزی حدود ۲۲ برابر درآمد نفتی 

ایران است.

بزرگ ترین لکه خورشــیدی ســال های اخیر، شدید 
فوران سال های اخیر را انجام داد؛ اما خبر بد این که 
به احتمال زیاد، از شــفق قطبی خبری نخواهد بود. 
این رویداد احتمالا تنها ارتباطات رادیویی زمینی ها 
را به هم خواهد ریخت.لکه خورشــیدی عظیمی که 
منطقــه فعــال AR( ۳۶۴۴ ۳۶۴۴( نام گرفته، چند 
روزی است که با فوران های خود زمین را تحت تاثیر 

قرار داده است. این ناحیه فعال که روز جمعه ۲۱ اردیبهشت با شراره ای از قدرت 
X۵٫۸ فوران کرده بود؛ در ۱۲ ساعت گذشته با سه شراره کلاس X در اندازه های 
X۱٫۳ ،X۱٫۷ و X۸٫۷ فوران کرد و یکی از بزرگ ترین فوران های خورشــید 

را در چرخه ۱۱ ساله فعالیت هایش به ثبت رساند.

انتهــای گودال آبی "تــام جا" در مکزیک، هنوز 
کشــف نشــده ولی به نظر می رسد که این گودال 
احتمــالاً به هزارتویــی از غارهای زیرآبی متصل 
باشد. جالب اینجاست که موقعیت این گودال در 
نزدیکــی دهانه چیکشــولوب، محــل برخورد 
دنباله داری واقع شده که ۶۵ میلیون سال پیش، 
دایناسورها را منقرض کرد.گرچه اطلاعات انسان ها 

از سیاه چاله ها زیاد است؛ اما داستان گودال های آبی اسرارآمیز به نحو دیگری 
اســت؛ گودال آبی یا آب چال، در حقیقت فروچاله ای عمیق در زیر آب اســت 
که رنگ آبی تیره اش معمولاً با رنگ آب اطراف آن تفاوت دارد. اخیرا دانشمندان 
کشف کرده اند که حفره »تام جا« در اعماق آب، آن قدر عمیق است که گویا 

انتهایی برای آن متصور نیست.

سرمقاله

عکس روز گزارش

گپ

محمد بیات
روزنامه نگار

در گفتگو با  سهراب دل انگیزان مطرح شد
 دولتی شدن اقتصاد مانع ارتباط 

بخش های اقتصادی است

سیل در مشهد ��


